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ıbbi Cihaz Sektörü olarak son yıllarda kronik sorunumuz haline 
gelen ödeme (me) sorununun artık dayanılmaz bir hale geldiği 
hepimizin malumu. Sağlık Bakanlığı ile Hazine ve Maliye Bakanlığı 

yetkililerinin feryadımızı duymaması (duymazdan gelmesi) hem kamu kurumlarıyla 
imzaladığımız sözleşmelere hem de temel hukuka aykırı. Farklı bir açıdan 
bakıldığında vicdan sahibi hiçbir kamu yetkilisinin bu feryadımızı duymaması, 
endüstrimizle kamunun arasında tamiri mümkün olmayan yaralara yol açmaya 
devam ediyor. Güven ortamının kalmadığı veya bu denli hasara uğratıldığı bir 
durumda nasıl ticaret yapacağız nasıl işletmelerimizi ayakta tutacağız belli değil.

Bu güvensizlik ve yönetilmesi zor olan şartlar altında, belki de Türkiye tarihinde ilk 
kez işveren kesimi olarak sokaklara döküldük. Sektör temsilcileri olarak 16 Eylül 
2021 tarihinde bu sorun karşısında bir farkındalık yaratmak ve sesimizi duyurmak 
için ülkemizin dört bir yanından gelen binlerce meslektaşımızla birlikte Ankara Ulus 
meydanında buluştuk.

Ülkemizde sağlık hizmetlerinin kesintisiz şekilde sürdürülmesine yönelik bugüne 
kadar sürdürdüğümüz sorumlu yaklaşımımız sayesinde tedarik zinciri kırılmadan 
bu süreci bir şekilde yönetmeyi başardık. Söyleyecek söz ve demokratik çerçevede 
yapılmayan hiçbir eylem kalmadı. Her fırsatta stratejik önemini vurguladığımız, 
önemli bir potansiyeli ve katma değeri barındıran tıbbi cihaz sektörüne reva görülen 
çözümden uzak bu yaklaşım nedeniyle, yüzlerce işletme hiç hak etmediği şekilde 
kapanma tehlikesi ile karşı karşıya. Vergi gelirleri ve istihdam başta olmak üzere 
muhteşem bir bilgi havuzunun yok olmasına sebep olacak bu tablonun kimseye 
faydası olmayacaktır. Böyle olumsuz bir tabloda hakkını alamayan firmalarımız 
nasıl üretsin nasıl yatırım yapsın anlamak bu kadar zor mu?

Artık yeter! Devletimizin bu sorunun kalıcı çözümüne yönelik daha basiretli bir 
tutum göstermesini bekliyoruz.

Kıymetli Meslektaşlarım,

Sektörümüzün duayen isimlerinden İç Anadolu Medikal Derneğimizin (İMDER) 
önceki başkanı ve federasyonumuzun kurucularından Necati KAYA ağabeyimizi 

kaybetmenin derin üzüntüsü içerisindeyim. Her şeyden önce kadim 
bir dost ve iyi bir yol arkadaşı olan Necati ağabey mesleğimizin 
yüceltilmesi ve sivil toplum kuruluşlarımızın gelişmesi için çok emek 

veren ve sektörde hoş bir sada bırakan değerli bir meslektaşımızdı. 
Kederli ailesine başsağlığı, sevenlerine sabır ve metanet 

diliyorum. Başımız sağ olsun.

Bu vesileyle yaklaşan yeni yılınızı şimdiden 
kutluyor, içerisinden geçtiğimiz bu zor 
günlerin bir an evvel yeni baharlara 
dönüşmesini temenni ediyorum...

Kalın sağlıcakla,

Değerli Meslektaşlarım,       

METİN DEMİR / YÖNETİM KURULU BAŞKANI

'MKO�-CUČO�#TCNČM����� 0�

SUNUȘ



YAYIN SAHİBİ
Türkiye Sağlık Endüstrisi İşverenleri Sendikası 

İktisadi İşletmesi

İMTİYAZ SAHİBİ 
METİN DEMİR 

SORUMLU YAZI İŞLERİ MÜDÜRÜ
TÜNAY ŞAHİN

REKLAM VE TANITIM 
YÖNETMENİ 
FERDA TEMİR 

GENEL YAYIN YÖNETMENİ 
MURAT SELÇUK

GENEL KOORDİNATÖR
UĞUR MUMAY

EDİTORYAL YÖNETMEN
ÖZNUR SELÇUK

GÖRSEL SANAT YÖNETMENİ
MUSTAFA ÖZEN

DANIŞMA KURULU
PROF. DR. JÜLİDE YILDIRIM ÖCAL

DR.SEYFULLAH DAĞISTANLI
DR.EROL ÖZENSOY

ONUR ÖZCAN 
LEVENT METE ÖZGÜRBÜZ

FİKRET KÜÇÜKDEVECİ
M. ALPER ERYAŞAR

İ. CEM TÜRKER
FİKRET AYDIN
HAMİ TÜRKELİ

BÜLENT MUTLU 
ÖZGÜR KAYHAN

AV. MURAT ÖZDEMİR

YAYIN DANIŞMANI 

www.fortiks.com
iletişim@fortiks.com

DEĞİRMENYOLU CADDESİ KUMRU SOKAK 
NO:10/13 KÜÇÜKYALI/İSTANBUL

(216) 606 20 56

BASKI VE CİLT
UMUR BASIM SANAYİ VE TİC. A.Ş.

ESENŞEHİR MAHALLESİ DUDULLU ORG. SAN. 
BÖLGESİ 2.CADDE NO:5 ÜMRANİYE / İSTANBUL 

(216) 645 63 63

Seis Aktüel Dergisi, Türkiye Sağlık Endüstrisi İşverenleri Sendikası 
İktisadi İşletmesi için Fortiks Eğitim Danışmanlık ve Proje Yönetimi 

tarafından hazırlanmaktadır. Yerel ve süreli olarak üç ayda bir 
yayınlanır. Yayınlanan yazı, haber ve fotoğra'arı tamamen veya 

kısmen dahi olsa izinsiz kullanılamaz, çoğaltılamaz. Yayınlanan köşe 
yazılarındaki fikir ve görüşler, röportajlar ve ilanların sorumluluğu 
hukuken sahiplerine ait olup Seis Aktüel’e hiçbir hukuki, cezai ya da 
idari sorumluluk izafe edilemez. İşbu Dergide yayımlanan reklam ve 
tanıtım metinleri, Tıbbi Cihaz Satış, Reklam ve Tanıtım Yönetmeliği 
hükümlerine uygun bir biçimde belirlenmiş olup, söz konusu reklam 

ve tanıtımların içeriğinden dolayı da Seis Aktüel’e hiçbir hukuki, cezai 
ya da idari sorumluluk izafe edilemez. Seis Aktüel dergisi basın ve 

meslek ilkelerine uymayı kabul ve taahhüt eder.
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BİZE HOŞGÖRÜ
GEREK!
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2021 yılı, vefatının 700. yıl 
dönümü olması sebebiyle 
UNESCO tarafından “Yunus 

Emre Anma ve Kutlama Yılı” ilan 
edilmiştir. Ve Yunus Emre, yedi yüz yıl 
önce yaşamasına rağmen, insanlığın 
ölümsüz değerleri ile yoğrulan 
sözleri sayesinde, geçmişten bugüne 
ve yarınlara hitap edebilme gücüne 
erişmiştir.

ANADOLU’NUN ZOR 
DÖNEMİNDE HALKA ÜMİT 
OLUYOR
13. yüzyılın ikinci yarısı ve 14. 
yüzyılın başlarında yaşadı Yunus 
Emre. O dönemde, Anadolu tam bir 
kaos halindeydi. Anadolu Selçuklu 
Devleti’nin yıkılması, Anadolu 
Beyliklerinin ortaya çıkışı, Moğol 
istilaları, iç isyanlar ve Osmanlı 
Devleti’nin kuruluşu gibi tarihte derin 
izler bırakan birtakım olaylar meydana 
gelmekteydi. Devlet otoritesi yoktu. 
Ciddi bir güven bunalımı yaşanıyordu. 
Savaşlar ve karışıklıklar nedeniyle 
tükenen halkın kendisini bu sıkıntıdan 
kurtaracak güçlü bir iradeye ve inanca 
ihtiyacı vardı. Yunus Emre bunu hem 
kendisi hem de insanlar için dert 
edindi, tüm Anadolu’yu dolaştı durdu. 
Halkın, medresenin, beyler düzeninin 
kültürünü şiirine alırken eleştiriden 
de geri durmadı. Fetret çağı gibi bir 
Anadolu’da, Mevlâna, Hacı Bektaşî Veli 
ve Yunus Emre gibi şahsiyetlerin varlığı 
halkı umuda kavuşturdu.
Yanlış anlaşılmasın, böyle bir şahsiyetin 
ortaya çıkmasını beklemek değil, onun 
felsefesini daha iyi anlayabilmek ve 
anlatabilmek niyetim. Çünkü bugün 
yaşadığımız zorlukları farklı kişiler, 
farklı zamanlarda benzer şekilde 
yaşadılar. Zorluklar aynı zorluklar! 
Zorluklar karşısında karar almak, neyin 
doğru, neyin yanlış olduğunu ayırt 
etmek için referansların çokluğu içinde 
kaybolmamız işten bile değil. O zaman 
dün bulunmuş olan çözümlerden ilham 
almak bizim için bir fırsat olabilir! 

TÜM DÜNYAYI GÜZEL AHLÂKA 
DAVET EDİYOR
Günümüzde belki savaşlar yok ama 
kültürel emperyalizmin etkisinde 
olduğumuz bir gerçek. Sağlık bir yana 
ekonomik emperyalizmden bile daha 
tehlikeli bu küresel emperyalizm 
tehdidi. Ve önümüzdeki günlerde 
dünyanın tek kültürü, popüler 
kültürü de bu olacak gibi. Eğer biz 
kendi değerlerimizin farkına varıp 
yaşatmazsak tabii…
Bu kültürel emperyalizm öyle bir anda 
başlamadı. Nietzche’den Sartre’ye, 
Kierkegaard’a kadar tüm varoluşçu 
felsefeciler ‘İnsandaki yaratıcı faaliyetin 
kaynağı bencil olmaktır,’ dedi ve sistem 
de insanlığı bencilliğin bir medeniyet 
olduğuna ikna etti. Evet, böyle bir 
çağdayız ve batı medeniyetini taklit 
ediyoruz. Oysa Yunus’lar, Mevlana’lar, 
Hacı Bektaşi Veli’ler başka şeyler de 
söylemiş. Acaba özümüze dönmemizin 
vakti mi geldi?
Yunus Emre, sınıf, statü ve topluluklar 
üstü bir konumun sembolüydü. 
Şüphesiz ki bu konumun oluşmasında 
Yunus Emre›nin duru bir dil ve 
dinamik bir eylem biçimi geliştirmesi 
nedeniyle akıl, deneyim ve nefs ile 
bütünleştirerek farklı kesimlerin gönül 
kapısına girebilmesinin payı büyüktü. 
Ve bugün dünyamızın her zamankinden 
daha çok Yunus Emre’yi anma, anlama 
ve aşma çabasına ihtiyacı var gibi!

YUNUS’U ANLAMAK VE YUNUS’UN 
YOLUNDA OLMAK
Yunus Emre şiirlerinin en önemli 
unsurunun Yunus’un vermek istediği 
mesajlar olduğu gerçeğiyle onu daha 
iyi anlayabilmek için gelin dizelerinde 
biraz gezinelim…   
“İlim meclisine girdim eyledim talep 
/ İlim ta gerilerde kaldı illa edep illa 
edep” dizeleri ile insan olabilmenin 
ve insan kalabilmenin şifrelerini 
edep kavramı üzerinden yola çıkarak 
anlatıyor Yunus.

UĞUR MUMAY / ugur.mumay@seis.org.tr

$W�UC[Č�UK\G�UGMVÒTFGP�[C�FC�UGMVÒTØP�KÃKPFG�DWNWPFWüW�\QT�FWTWONCTFCP�
DCJUGVOG[GEGüKO��*CVVC�UÒ\ØPØ�DKNG�GVOG[GEGüKO��5QPWÃ�CNCOCFČüČOČ\�DKT�
FWTWOW�VGOEKV�RKNCXČ�IKDK�ČUČVČR�ČUČVČR�ÒPØPØ\G�MQ[OCM�[GTKPG��HCTMNČ�DKT�DCMČĵ�
CÃČUČ[NC�UGDGDG�QFCMNCPOC[Č�UGÃK[QTWO�DW�MG\��0CUČN�DÒ[NG�QNFWüWOW\C!�
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DKT�Q\CPČP�HGNUGHGUKPFGP�GUKPNGPGTGM�DKT�ÃČMČĵ�[QNW�DWNOCOČ\Č�FKNG[GEGüKO��
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DWNWPFWüW�MCPCCVKPFG[KO�



PARADİGMA

'MKO�-CUČO�#TCNČM�����06

“Bir kez gönül yıktın ise bu kıldığın 
namaz değil / Yetmiş iki millet dahi 
elin yüzün yumaz değil” derken 
de dil, din, ırk, cinsiyet, mezhep, 
coğrafya ayrımlarını gözetmeksizin 
bütün insanlığı bir görebilme yetisiyle 
evrensel hoşgörü ilkelerinin altını 
çiziyor.
“Adımız miskindir bizim / 
Düşmanımız kindir bizim / Biz 
kimseye kin tutmayız / Kamu alem 
birdir bize” dizeleri ile insanlar 
arasındaki sevgi, dostluk, barış gibi 
değerleri öne çıkartarak düşmanlık, kin, 
haset gibi kötü değerleri de alabildiğine 
yeriyor.

Yine bir şiirinde “Ne varlığa 
sevinirim / Ne yokluğa yerinirim / 
Aşkın ile avunurum / Bana seni gerek 
seni” dizeleri üzerinden olgun insanın 
tipolojisini çizerken koşulsuz sevgiyi 
ve insani değerleri anlatıyor Yunus. 
Başka bir şiirinde “Ben gelmedim dava 
için / Benim işim sevgi için / Dostun 
evi gönüllerdir / Gönüller yapmaya 
geldim” dizeleri onun toplumsal bir 
misyonu olduğunu gösteriyor.
Manevi, ahlaki, moral ve değerlerini 
yitiren toplumların kimyasının 
bozulması, yozlaşmanın kaçınılmazlığı 
ortadadır. Sürekli eleştirip dışarı 
bakmak ve suçlamak yerine  

kendimize dönmek ve hayatı 
paylaştığımız tüm diğer insanlarla 
barışık, hoşgörülü, sevgi dolu, yapıcı 
ve katılımcı bir olgunluğa ulaşma 
çabamız öncelikli ve önemli olacaktır 
kanaatindeyim.
Çağın getirdikleriyle yüzleşirken, 
Yunus’un zaman ve mekânı aşan bu 
dizeleri, bize ilham versin ve insan 
kalabilmeyi hep hatırlatsın dilerim; 
“Gelin tanış olalım, işi kolay kılalım, 
sevelim sevilelim, dünya kimseye 
kalmaz.” 

Kalın sağlıcakla,

Kaynaklar:
https://www.yee.org.tr/tr/haber/yunus-emre-hayati-eserleri-ve-felsefesi-0 
https://uskudar.edu.tr/tr/icerik/6517/prof-dr-nevzat-tarhan-yunus-emre-bencillige-karsi-ilahi-ask-yolunu-kullaniyor

SEKTÖRÜMÜZÜN ACI KAYIPLARI HEPİMİZİ ÇOK ÜZDÜ
 Sektörümüzün köklü kuruluşlarından Kansuk Laboratuvarı’nın kurucusu Dr. İsmet 
Sözen’i geçtiğimiz Ekim ayında kaybettik. Aynı zamanda Massiad önceki dönem 
başkanımız Sn. Tolga Sözen’in babası olan İsmet Bey mesleğimizin duayenlerinden 
birisiydi. Bu acı kaybımızdan dolayı hem ailesine hem sevenlerine baş sağlığı ve 
sabırlar diliyorum. Keza bu ay içerisinde aldığımız bir başka üzücü haber de çok 
değerli meslektaşımız Necati Kaya’ dan geldi. Ani bir kalp krizi sonucu hayata 
gözlerini yuman Necati Kaya hepimizin örnek aldığı çalışkanlığı ve mesleğe 
adanmış hayatıyla çok güzel hatıralar bıraktı. Ruhu şad mekânı cennet olsun dilerim.
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TİSK’in ev sahipliğinde salgın 
koşullarına uygun şekilde MESS 
Teknoloji Merkezi’nde (MEXT) 

kısıtlı fiziki katılımla gerçekleştirilen 
foruma, Çalışma ve Sosyal Güvenlik 
Bakanı Prof.Dr. Vedat Bilgin, Hak-İş ve 
Türk-İş Başkanları katıldı. Sendikamızı 
temsilen Yönetim Kurulu Başkanımız 
Metin Demir ve Genel Sekreterimiz 
Tünay Şahin de foruma  katılım 
sağladılar. 
Türk-İş, Hak-İş ve TİSK ‘Ortak 
Paylaşım Forumu 2021’ hede&erine 
ilişkin açıklamasında, “Kayıt dışı 
istihdam ve ekonomi hepimizin 
ortak ve derin sorunudur. 
Üreten ve değer yaratan 
çalışma arkadaşlarımızın, 
işletmelerimizin, sektörlerimizin, 
ülkemizin refahını ve gücünü 
artırmak için tek yolun ortak 
akıl ve sosyal diyalog ile çözüm 
üretmek ve ‘Birlikte Mümkün’ 
demek olduğuna inanıyoruz.” 
ifadelerine yer verdi. 
Toplantı TİSK Başkanı Özgür Burak 

Akkol’un konuşması ile açılarak , 
İşçi Konfederasyonları Başkanları ile  
Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanı 
Vedat Bilgin’in değerlendirmeleri ile 
devam etti. 
Çalışma ve Sosyal Güvenlik Bakanı 
Bilgin, forumun önemini dile getirerek,  
“Platformlarda her sorun çözülmez 
ama bu ortak platform şöyle bir 
kültür yaratır; birlikte konuşmayı, 
neyin çözülüp çözülemeyeceğini 
bilmeyi, onun üzerine tartışmayı ve 
alternati&erin olduğunun farkına 
varmayı sağlar. Bu benim açımdan 
önemli. Türkiye›nin de buna ihtiyacı 
var,” diye konuştu.
Örgütlenme özgürlüğü konusunda 
mevzuattaki engellerin ortadan 
kaldırılmasının gündemlerinde 
olduğunu belirten Bilgin, şöyle devam 
etti: “Biz bu konuda bir çalışma 
içerisindeyiz. Türk-İş Genel Başkanı 
Ergün Bey de bir çalışma yaptırdı. 
Bizim çalışma mevzuatımız çok eski. 
Hem sendikalar kanunumuz hem iş 
kanunumuz hem de toplu sözleşme 

kanunumuz. Bütün bu mevzuatı 
yenilememiz lazım. Örgütlenme 
özgürlüğünün önünü açmamız lazım, 
hızlandırmamız lazım. Burada bazı 
sorunlar var. Boşluklar var, o boşluklar 
Yargıtay kararlarıyla dolduruluyor. 
Onlar da kendi açılarından kararlar 
veriyorlar. Mevzuatın eskiliği 
nedeniyle birtakım sorunlar oluyor. 
Örgütlenme özgürlüğünün önünü 
açtığımızda kayıt dışıyla mücadelede 
ciddi bir mesafe alırız. Zaten kurumsal 
işletmelerde böyle bir sorun yok.” 
Türkiye Avrupa Birliği ve ilgili diğer 
işveren temsilcilerinin konuşmaları 
yanında bir çok ulusal ve uluslararsı 
kuruluşların görüş ve önerilerine yer 
verildi.
Özellikle dünyanın hızla kirletildiği, 
genç işsizliğin arttığı, kadın 
istihdamının önündeki engellerin 
kaldırılması gerektiği konularına 
ayrıntılı olarak yer verildi. Söz 
konusu konularla ilgili olarak, her 
türlü tedbirin zaman kaybetmeden 
alınmasının önemi vurgulandı.   

TİSK ORTAK 
PAYLAŞIM 
FORUMU 
6ØTMK[G�ċĵXGTGP�5GPFKMCNCTČ�
-QPHGFGTCU[QPW�6ċ5-��MCOW��
KĵÃK�XG�KĵXGTGP�VGOUKNEKNGTKPK�DKT�
CTC[C�IGVKTGP�1TVCM�2C[NCĵČO�
(QTWOWoPWP�ØÃØPEØUØPØ�
DW�[ČN�������'MKO�����oFG�
FØ\GPNGFK��
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ÖDEMELER 
SORUNUNA ÇÖZÜM 
İÇİN GİRİŞİMLERİMİZ 
SÜRÜYOR
)GPGN�5GMTGVGTKOK\�6ØPC[�ĴCJKP��5CüNČM�
$CMCPNČüČ�5VTCVGLK�)GNKĵVKTOG�$CĵMCPČ�'PIKP�
-CTCDCĵ�XG�&CKTG�$CĵMCPČ�*CUCP�$C[VCToČ�
OCMCOČPFC�\K[CTGV�GFGTGM�UØTFØTØNGDKNKT�DKT�
ÒFGOG�[ÒPVGOK�VCNGR�GVVK��

Ziyarette, tıbbi cihaz sektörünün ödeme sorunu 
başta olmak üzere, sektörel bütçe planlamalarının 
yönetilmesi ile Bakanlık tarafından bütçeleme 

konusunda alınan kararla satın alma ödemelerinin döner 
sermaye bütçesi yerine genel bütçeden yapılması ve 
ödeneklerin bütçe kaynaklı yönetilmesi konusu masaya 
yatırıldı. 
Engin Karabaş, sektöre son bir ay içerisinde iki defa ödeme 
yapıldığını ifade ederek, ödemelere devam edileceğini 
kaydetti. Bunun için planlama ve bütçeleme çalışmaları 
yürütüldüğünü, Maliye Bakanı Lütfi Elvan’ın da bu konuda 
ciddi bir irade ortaya koyarak sektör ödemelerinin doğru 
bir planlama ile ödenmesi konusunda bütçe kaynaklarının 
oluşturulmasına yönelik tasarru&arda bulunduğunu belirtti.
2021 Kasım ayında da sektöre tekrar bir ödeme planlandığını 
aktaran Karabaş, ayrıca satın almalara dair sözleşme 
ve ödemelerin genel bütçe kaynaklarından yönetilmesi 
konusunda İl Sağlık Müdürlüklerine bilgilendirme 
yaptıklarını söyledi.
Genel Sekreterimiz Şahin de bu çalışma ve gayretlerin 
değerli olduğunu ifade ederek, sektörün yıllardan beri 
bütçe ve ödemeler konusunda çok fazla yorulduğunu, 
gelinen aşamada planlamaların pratiğe dönüştürülmesi 
gerektiğini, sürdürülebilir bir ödeme yöntemi planlamasının 
uygulanmasının şart olduğunu kaydetti.
Yapılan çalışmaların sektör ile yürütülmesi halinde daha 
verimli ve çabuk sonuçlanacağına dikkati çeken Şahin, 
planlanan ödemenin ardından Aralık 2021’de sektör ve 
diğer paydaşların da katılım sağlayacağı bir toplantının 
yapılmasının faydalı olacağını belirtti.   

DR. ASIM 
HOCAOĞLU ZİYARETİ
5CüNČM�$CMCPNČüČ��6ØTMK[G�ċNCÃ�XG�6ČDDK�
%KJC\�-WTWOW��6ČDDK�%KJC\�XG�-Q\OGVKM�
¸TØPNGT�$CĵMCP�;CTFČOEČNČüČ�IÒTGXKPG�
CVCPCP�&T��#UČO�*QECQüNWoPW�OCMCOČPFC�
\K[CTGV�GVVKM�

Ziyarete sendikamız Genel Sekreteri Tünay Şahin, 
Genel Sekreter Yardımcımız İlke Eren Karaca ve 
Uzmanımız Ferda Temir katılım sağladı. 

Ziyarette sektörün temel sorunları değerlendirilirken, 
özellikle Mayıs 2021 tarihi itibariyle yürürlüğe 
giren, ‘MDR’ ve bu kapsamda önem kazanan 
‘Klinik Araştırmalar’ hakkında görüş alışverişinde 
bulunuldu.
Asım Hocaoğlu, klinik araştırmalar konusunda 
sendikamızın başlatmış olduğu çalışmaların oldukça 
kıymetli olduğunu fakat sürekliliğinin sağlanması 
ile kurumsal organizasyona dönüşmesi gerektiğini 
ifade ederek, bu kapsamdaki eğitimlerin MYK süreci 
içerisinde de değerlendirilme imkanının olabileceğini 
ifade etti.
Genel Sekreterimiz Tünay Şahin de anlayış olarak aynı 
görüşü benimsemiş olmaktan duyduğu memnuniyeti 
ifade ederek, sadece belgelendirme imkânı olabilecek 
alanlarda değil, sektörümüzle ilgili her alanda görev 
yapabilecek eğitimli personel kazandırmaya yönelik 
eğitim hizmetlerini de verecek nitelikli bir yapılanmayı 
kurmayı umut ettiğini ve bu yönde çalışmalarımızı 
sürdürdüğümüzü belirtti. 
Genel Sekreterimiz Tünay Şahin’in, ‘TCESİS’ eğitim 
setlerinin uygulamaya konulması ve işleyiş 
süreçleri ile ilgili gelişmeleri anlattığı görüşmede 
içerik ve konular ile soru setleri olarak 
tamamlanmış olan eğitim setinin uygulanışı 
konuları da ele alındı. 
Özellikle video çekimi yapılmış olan bölümler 
konusunda değerlendirmelerde bulunulan 
görüşmede, tamamlanmış olan eğitim setinin 
pilot olarak uygulamaya konulması ve süreç 
içerisinde görülecek aksaklıkların giderilmesi 
ile video anlatımlarının güncellenmesine ilişkin 
görüş alışverişinde bulunuldu. 
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)GPGN�5GMTGVGTKOK\�6ØPC[�
ĴCJKP��#XTWRC�$KTNKüK�/CNK�ċĵ�
DKTNKüK�XG�2TQLG�7[IWNCOCNCTČ�
)GPGN�/ØFØTØ�$ØNGPV�²\ECPoČ�
OCMCOČPFC�\K[CTGV�GVVK�

Sendikamız ve tıbbi cihaz 
sektörünün AB desteklerinden 
daha fazla ve güçlü bir 

yapılanma ile faydalanmasını 
sağlamak amacıyla yapılan ziyarette, 

sektörümüzün AB desteklerinin 
hangilerinden, nasıl faydalanabileceği, 
bu konuda nasıl iş birliği 
yapabileceğimiz ve süreçlere ilişkin 
değerlendirmelerde bulunuldu. 
Genel Müdür Bülent Özcan, 
sendikamıza ve sendikamızın üyelerine 
gerekli destekleri sağlamaktan 
memnuniyet duyacaklarını 
belirterek, bu konuda sendikamızla 
iş birliği yaparak bir yol haritası 

belirleyeceklerini bildirdi. 
Genel Sekreterimiz Tünay Şahin de 
Özcan’ı ayrıntıları belirlemek üzere 
sendikamıza davet ederek bir toplantı 
yapmanın yararlı olacağını kaydetti. 
Toplantıda özellikle Genç SEİS 
üyelerinin bulunmasının yararlı 
olacağının altını çizen Şahin, Ulusal 
Ajansla sendikamız adına bir görüşme 
yaparak irtibat sağlanmasının önemine 
dikkat çekti. 

Röportajda, ülkemizde dövizin 
hızla yükselmesinden 
kaynaklanan en&asyon ve bunun 

sektörümüze etkileri, Türkiye’de tıbbi 
cihaz sektörünün gelecek planlamaları 
hakkında değerlendirmeler ve 
ödemelerde yaşanan sorunların sektöre 
etkileri konularında değerlendirmeler 
talep edildi.
Başkanımız yaptığı değerlendirmede, 
dövizin yükselmesinin sektörel 
belirsizliği artırdığını ve bu durumun 
ürün-hammadde ithalatını olumsuz 
etkilediğini belirterek, öngörülebilir 
fiyatlama yapılamadığından sektör 
mensuplarının ciddi sıkıntılar 
yaşamasına sebep olduğunu söyledi.
Türkiye’de tıbbi cihaz sektörünün 
önünün çok açık olduğunu kaydeden 
Demir, Çin’den sonra regülasyonlara en 
açık ülkenin Türkiye olduğunu anlattı.
Ülkemizin üretim ve ürün kalitesinde 
AB seviyesinde olduğunu, ABD’nin de 
aralarında bulunduğu birçok ülkeye 
ihracat yapabildiğimizi ifade eden 
Demir şunları kaydetti: “Yalnız bu 
pazarın daha optimum gelişmesi, 
sadece ülkemizin alanda iyi olması 
ile ölçülemez. Çin’in de dünya tıbbi 
cihaz üretiminin %30’una yakın 
gerçekleştirdiği üretimini azaltması 
ve üretim çeşitliliğinin dünya 
geneline yayılmasına izin vermesi 

gerekmektedir. Çünkü bu durum 
Çin’in de lehine bir durum olmadığı 
gibi dünya için de önemli bir risk teşkil 
etmektedir. Nitekim pandemide Çin 
bize ihraç ettiği maskeleri 2-3 hatta 
daha fazla fiyata dışarıdan ithal etmek 
zorunda kalmıştır.”   
Röportajda, ödemeler sorununa da 
değinen Demir, “Yaşanan problem 
maalesef tamamen bir kronik hale 
dönüştü. Bunu aşmak için elimizden 
geleni yapıyoruz ancak an itibarıyla 
sürdürülebilir bir ödeme sistemi 
henüz uygulamaya konulabilmiş 
değil. Elbette bu durum sektörün 
maddi kazanımlarını azalttığı gibi, 
öngörülebilirlik ve yatırım yapma 
güvenlerini de ortadan kaldırmaktadır. 
Bu konuda da kamu yetkilileri ve sektör 
olarak çalışmalarımızı sürdürmekteyiz. 
Mümkün olan en kısa sürede makul bir 
süreç yönetimine muva'ak olacağımızı 
umuyorum,” dedi.
Başkan Vekilimiz Levent Mete 
Özgürbüz ile fabrika merkezinde 
gerçekleştirilen görüşmede ise 
Türkiye’nin tıbbi cihaz üretim 
kapasitesi ve yatırımlarla ilgili 
bilgi verildi. BMT Calsis üretim 
laboratuvarlarında yapılan 
çekimlerde şirket hakkında ve üretim 
departmanları hakkında ayrıntılı bilgi 
alındı. 

CCTV – CHİNA CENTRAL 
TELEVISION İLE RÖPORTAJ

SENDİKAMIZIN BÜLENT ÖZCAN ZİYARETİ

£KP�*CNM�%WOJWTK[GVK�&GXNGV�6GNGXK\[QPW�6ØTMK[G�/WJCDKTK�
)W�;WVKPI�XG�VGNGXK\[QPWP�6ØTM�[GVMKNKNGTK�UGPFKMCOČ\Č�
\K[CTGV�GFGTGM��;ÒPGVKO�-WTWNW�$CĵMCPČOČ\�/GVKP�&GOKT�XG�
$CĵMCP�XGMKNKOK\�.GXGPV�/GVG�²\IØTDØ\�KNG�DKTGT�TÒRQTVCL�
IGTÃGMNGĵVKTFKNGT��
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CHP MECLİS 
ÜYESİ BÜLENT 
KUŞOĞLU 
ZİYARETİ
)GPGN�5GMTGVGTKOK\�6ØPC[�ĴCJKP��
%WOJWTK[GV�*CNM�2CTVKUK�)GPGN�
$CĵMCP�;CTFČOEČUČ�$ØNGPV�-WĵQüNW�
XG�<QPIWNFCM�/KNNGVXGMKNK�&GPK\�
;CXW\[ČNOC\�KNG�IÒTØĵVØ�

TBMM’de yapılan görüşmede 
Tünay Şahin, basında yer alan ve 
sektörümüze yönelik yapılan fahiş 

fiyatla ürün satılması açıklamalarına 
ilişkin iddialar hakkında bilgi verdi.
Şahin, Bülent Kuşoğlu’na fahiş fiyat 
konusunda Deniz Yılmazyavuz tarafından 
yapılan açıklamanın sektörümüzü son derece 
üzdüğünü ve birkaç üründe ortaya çıkan ve 
temelde gerçekçi olmayan fiyatların sektörün 
tamamını temsil etmediğini ve bu açıklamanın 
yanlış anlaşıldığını ve acilen düzeltilmesinin 
sektörümüz açısından önemli olduğunu 
aktardı. 
Bülent Kuşoğlu, açıklamanın maksadını aşacak 
şekilde değerlendirildiğini ve açıklamayı yapan 
Deniz Yavuzyılmaz ile irtibat kurarak gerekli 
görüşmeleri yapacağını ve sendikamızla 
irtibat kurularak, açıklamanın içeriğine 
yönelik bilgilendirmenin anlaşılır bir şekilde 
yenileceğini söyledi. 
Devamında konuyla ilgili olarak Genel 
Sekreterimiz Tünay Şahin, Deniz 
Yılmazyavuz’un TBMM’deki makamında 
bir araya gelerek ayrıntılı değerlendirme ve 
görüşmelerde bulundular. Bu görüşmede, 
Deniz Yılmazyavuz açıklamalarının yanlış 
anlaşıldığını ve kastı aşacak bir şekilde 
değerlendirildiğini, nitekim asıl ne anlatmak 
istediğini de yazılı ve görsel basında tekraren 
yaptığı açıklamalarda ortaya koyduğunu, 
her zaman sektörün yanında yer aldığını ve 
alacağını ifade etti.

Toplantıda daha kurumsal ve sistematik çalışabilmek için 
neler yapılabileceği görüşüldü. Düzenli yapılacak toplantılar, 
politikaların belirlenmesi ve iyileştirme çalışmaları için 

önceliklendirme, ortak satın alma birimi, diğer start-uplara erişim 
ve sunulabilecek hizmetlerin somutlaştırılmasının ele alındığı 
toplantıda, SEİS web sitesinde Genç SEİS’e ayrılacak yer hakkında görüş 
alışverişinde bulunuldu. 
Katılımcılar tarafından toplantının çok değerli olduğu ifade edilerek, ilk 
defa hedefe yönelik ve gelecek kurgulu bir toplantı yapılmasının önemi 
vurgulandı. 
SEİS’in ortaya koyduğu vizyona uygun çalışmalar yapmaktan ve 
çalışma gruplarında yer almaktan mutluluk duyacaklarını ifade eden 
Genç SEİS üyeleri, yapılan toplantı sonunda çalışmalardan duydukları 
memnuniyeti dile getirerek, “kendilerini SEİS ailesine ait hissettiklerini” 
kaydettiler.

Sektörümüz mensuplarının kamu ihale mevzuatında karşılaştıkları 
temel sorunlar ve bilgi eksikliğinin giderilmesine yönelik olarak 
hazırladığımız “Kamu Alım İhalelerine İlişkin Sorular ve 

Cevaplar” kitabımız, Kamu İhale Mevzuatı açıklamaları ve sorularla 
oldukça anlaşılır bir şekilde kısa bilgilendirmeleri içerecek. 
İki aşamada yayımlanması planlanan çalışmanın birinci bölümü 
Kasım ayı sonunda sektörle paylaşılacak. Matbaa ve kapak 
çalışmaları devam eden kitap çalışmamız son redaksiyonların 
tamamlanmasını takiben ISBN numarası alındıktan sonra 
basıma geçilecek.

GENÇ SEİS KOORDİNASYON 
TOPLANTISI 
5GPFKMCOČ\�)GPGN�5GMTGVGTK�6ØPC[�ĴCJKP�DCĵMCPNČüČPFC�
)GPÃ�5'ċ5�Ø[GNGTK�KNG�DKT�CTC[C�IGNFKüKOK\�VQRNCPVČ[C��
)GPGN�5GMTGVGT�;CTFČOEČOČ\�ċNMG�'TGP�-CTCEC�XG�)GPÃ�
5'ċ5�GMKDKPFGP�*��/WTCV�6QRÃW��/GTVJCP�²\VØTM��
-WPVC[�#MVCĵ�XG�7VMW�7NWĵCJKP�MCVČNFČ�

KAMU İHALE MEVZUATI 
KİTABIMIZ GELİYOR!
p-COW�#NČO�ċJCNGNGTKPG�ċNKĵMKP�5QTWNCT�XG�%GXCRNCTq�
CFČ[NC�DKT�MKVCR�JC\ČTNČüČPC�DCĵNCFČM�
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MEXT – SEİS 
URGE / DİJİTAL 
DÖNÜŞÜM İŞ 
BİRLİĞİ TOPLANTISI
���'[NØN������VCTKJKPFG�6ċ5-�
QTICPK\CU[QPWPFC�FØ\GPNGPGP�/':6�s�5'ċ5�
74)'���&KLKVCN�&ÒPØĵØO�ċĵ�DKTNKüK�MQPWNW�
ÃGXTKOKÃK�VQRNCPVČ[C�MCVČNFČM�

TİSK Mikrocerrahi Vakfı Müdürü Deniz Karakaş, 
Genel Sekreterimiz Tünay Şahin, Genel Sekreter 
Yardımcımız İlke Eren Karaca, Uzmanımız Ferda 

Temir ve İdari İşler Sorumlumuz Yeliz Gümüşburun’un 
yer aldığı toplantıya  MESS – MEXT yöneticileri katıldılar. 
Toplantıda  MESS tarafından Ur-Ge çalışmaları ve 
MEXT hakkında bilgilendirme yapıldı. Ur-Ge projeleri ile 
üyelerimizin ve tıbbi cihaz sektöründeki üreticilerin dijital 
dönüşüme hazırlanmaları ve daha rekabetçi bir üretim 
potansiyelini ortaya koyabilmeleri amacıyla bu hibe 
programından nasıl faydalanılabileceği hususunda görüş 
alışverişinde bulunuldu. Toplantıda, MESS - SEİS işbirliği 
için nasıl bir yol haritası izleneceği netleştirilerek aylık bir 
çalışma programı takvimlendirildi. 

MESS Teknoloji Merkezi MEXT
MESS Teknoloji Merkezi, kısa adıyla MEXT, Türkiye 
Metal Sanayicileri Sendikası (MESS) tarafından Türk 
sanayisini geleceğe taşıması amacıyla kurulmuş, dünya 
standartlarındaki bir teknoloji merkezi. Tanıtımı Kasım 
2019’da MESS’in 60. kuruluş yıl dönümünde yapılan 
merkez, kapsamı göz önünde bulundurulduğunda ülke 
için ‘bir ilk’ olarak değerlendiriliyor.
Merkezde teknolojik gelişmelerin üretim ve 
organizasyonlara aktarılmasının sağladığı pratik 
uygulama kolaylıkları ve üretimde hata paylarının sıfıra 
indirilmesi noktasında önemli katkılar sağlanıyor.  Sadece 
teknolojik uygulamalar değil aynı zamanda eğitim 
ve uygulamalara yönelik yazılım programları ile de 
kurumlara destek veriliyor. Toplantı sonunda, başlatılmış 
olan bu dijital dönüşüm çalışmalarından sektörümüzün 
de en üst seviyede faydalanması konusunda iş birliği 
ve karşılıklı ziyaretlerin gerçekleştirilmesi konusunda 
mutabakat sağlandı.

TIPGÖRDER ’İN 
SENDİKAMIZI 
ZİYARETİ
6+2)²4&'4�$CĵMCPČ�¸PXGT�)ØPGĵ�XG�
&GTPGM�-QOKVG�Ø[GNGTK�UGPFKMCOČ\Č�\K[CTGV�
GVVK��)ÒTØĵOG[G�;ÒPGVKO�-WTWNW�$CĵMCPČOČ\�
/GVKP�&GOKT��)GPGN�5GMTGVGTKOK\�6ØPC[�
ĴCJKP�XG�JGT�KMK�MWTWOWP�FCPČĵOCPNČüČPČ�
[ØTØVGP�*COK�6ØTMGNK�MCVČNFı. 

Ziyarette Ünver Güneş, Türkiye’de 1990’lı yılların 
başında başlayan sağlık sektörünün gelişim 
sürecinde, tıbbi görüntüleme teşhis ve tedavi 

teknolojilerinin çok büyük bir rol oynadığını anımsattı. 
Dünyada tıp teknolojisinde yaşanan gelişmeleri ülkemize 
eksiksiz getirmekte olduklarını ve teknolojinin takibi için 
büyük bir görev üstlendiklerini bildirdi. 
Tıbbi Görüntüleme, Teşhis ve Tedavi Teknolojileri 
Derneği olarak; bu sektörde uzun yıllar hizmet veren 
ve insan sağlığına katkı için çalışan üye kuruluşlarla 
birlikte ortak bir bilgi ve deneyim havuzu oluşturarak, 
insan yaşam kalitesini arttıracak ürün ve hizmetler 
sunulmasının birinci hede&eri olduğunu anlatan Güneş, 
tıbbi görüntüleme hizmetlerinin kalitesini, verimliliğini 
ve etkinliğini artırmayı amaçladıklarını kaydetti.
Başkanımız Metin Demir de bu hizmetlerin halka 
ulaşmasında standart ve devamlılığı sağlamanın önemine 
vurgu yaparak, sektörün sorunlarının çözülmesine 
çalışarak, bu sahada çalışan sivil toplum kamu ve özel 
sektör kurum ve kuruluşlarıyla iş birliği yapmak ve 
çalışmalara katkıda bulunmaktan büyük memnuniyet 
duyacaklarını kaydetti. 
Türk tıbbi görüntüleme biliminin uluslararası gücünün 
artırılması konusundaki çalışmalara da desteğe hazır 
olduklarını kaydeden Demir, tıbbi cihaz sektörünün 
dünya standartlarında çalışmasına her zaman katkı 
vermeye hazır olduklarını da sözlerine ekledi. 
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Genel Sekreterimiz Tünay 
Şahin’in katıldığı ziyarette, 
SEİS olarak başlatmış 

olduğumuz, MDR ve Klinik Araştırma 
süreçlerinin yönetilmesi konusunda 
sektörün birlikte ve nitelikli olarak 
hizmet alabileceği bir yapılanma 
kurulması konusunda Adil Boz ile 
değerlendirmeler yapıldı.
Adil Boz, bilgilendirme sürecinde 
SEİS’in katkılarına teşekkür ederek, 
sürecin hızla etkinlik kazanmasını 
beklediklerini iletti. MDR ve Klinik 
Araştırma süreçlerinin yönetimi 
konusunda sektörün hizmet alabileceği 
bir yapılanmanın hızla kurulmasını 
beklediklerini kaydeden Boz, 
konuyla ilgili hizmet alımı yapmak 
gerekebileceğini bunun için acilen 

yapılanma gerektiğini belirtti. 
Bu konulardaki hizmetlerin sektör 
mensuplarını ekonomik olarak çok 
zorlayacağının ve büyük maliyetler 
getireceğinin altını çizen Boz, 
dolayısıyla SEİS’in başlatmış olduğu 
kurumsal organizasyonu içerik ve 
yönetsel olarak sektöre sunmasını 
beklediklerini bildirdi.  
Genel Sekreterimiz Tünay Şahin de 
görüşmede, SEİS olarak bu konuda 
çalışmaların hızla sürdüğünü, yapılacak 
değerlendirme ve görüşmelerle, 
oluşturulacak yapılanma konusuna 
içerik ve organizasyon olarak şekil 
verilmesine yönelik çalışmaların en 
kısa sürede tamamlanması için yoğun 
gayret gösterildiğini belirtti.

Demir röportajda,  Sanayi 
Gazetesi’nin tıbbi cihazda 
ithalat ve ihracatla ilgili 

sorularını yanıtlayarak, AB 
müktesebatına tam uyumlu bir 
sektör olduğumuza dikkat çekerek 
bunun ihracat artışına büyük ivme 
kazandırdığını söyledi. Devletin 
tedarik yöntemindeki yanlış 
uygulamaları nedeniyle iç pazarda 
üreticiyi yorduğunu vurgulayan Demir, 
üniversitelere ve kamu hastanelerine 
ürün verip parasını belirsiz vadede 
alan sektörün yıllardır bu sorunu 
aşamadığını kaydetti. Şu anda satın 
almaların DMO aracılığıyla yapıldığını 
belirten Demir,  sektörün tek 
istediğinin satın almalarda belirtilen 
vadelere uyulması olduğunu kaydetti. 
Demir, “Üreticimiz ihracat yapıyorsa 
varlığını sürdürebiliyor, sadece 
yurtiçine ürün üreten üreticimizin 
yaşama şansı kalmıyor,” dedi.
Metin Demir, röportajda tıbbi cihaz 
sektörünün üretim ve kümelenmesiyle 
ilgili soruları da yanıtladı.  Üretimin 
batıda kümeleştiğine dikkati çeken 
Metin Demir, ürün çeşitliliğine 

bakıldığında acil servisten, 
ameliyathanelerde gerekli olan cihaz 
ve sarf malzemelerine kadar bir çok 
ürünün ülkemizde  çeşitliliğinin 
artırılarak üretildiğini anlattı. 
Pandemi döneminde tıbbi cihaz 
sektörünün ülkeyi malzemesiz 
bırakmadığını ifade eden Demir, Corona 
salgınının ilk başladığı dönemde 
yapılan yanlış tedarik yönteminin 
maske krizine neden olduğunu 
kaydetti. Pandemi döneminde sektörün 
ciddi bir ihracat da yaptığını ifade eden 
Demir, bu dönemde sektöre ödeme 
yapılmadığını vurgulayarak sektörün 
bundan büyük zarar gördüğünün  altını 
çizdi. 
Sağlık Bakanlığı’nın tıbbi cihaz 
sektörünün gelişimine katkı 
göstermemesinden duyduğu 
üzüntüyü de dile getiren Demir,  
TİTCK’nın yaptığı katkıları da överek 
akreditasyon, mevzuat, sektörün 
gelişimi  konusunda, ihracat ve 
üretim  konusunda önemli çalışmalar 
yaptıklarını bildirdi. 
Sanayi Bakanlığı’nın tıbbi cihaz 

sektörünün gelişmesi için büyük  destek 
verdiğini de  ifade eden Demir, KOSGEB 
ve TUBİTAK’ın da programlarıyla 
sektörün desteklendiğini söyledi. 
Demir, Hamle Programı’yla sektörden  
önemli projeler çıkmasını beklediklerini 
kaydetti. 
Ticaret Bakanlığı’nın da ihracat 
tarafından ciddi destekleri olduğunu 
da anlatan Demir, Sağlık ve Maliye 
Bakanlığı tarafından yurt içindeki 
tedarik zincirindeki negatif yaklaşımı 
özellikle  ödeme noktasındaki negatif 
yaklaşımının sektörü olumsuz 
etkilediğini tekrarladı. 

METİN DEMİR SANAYİ 
GAZETESİ’NE  RÖPORTAJ VERDİ
5GPFKMCOČ\Č�\K[CTGV�GFGP�5CPC[K�)C\GVGUK�;C\Č�ċĵNGTK�/ØFØTØ�XG�
'PFØUVTK�)C\GVGEKNGTK�&GTPGüK�$CĵMCPČ�¸OKV�7ÃCT��$CĵMCPČOČ\�
/GVKP�&GOKToNG�DKT�TÒRQTVCL�IGTÃGMNGĵVKTFK�

BOZ TIBBİ 
ÜRÜNLER 

FİRMA 
YETKİLİSİ 

ADİL BOZ İLE 
GÖRÜŞME

$Q\�6ČDDK�¸TØPNGT�ƂTOC�[GVMKNKUK�
#FKN�$Q\�5GPFKMCOČ\Č�\K[CTGV�

GFGTGM��/&4�XG�-NKPKM�#TCĵVČTOC�
UØTGÃNGTK�JCMMČPFC�DKNIK�CNFČ��



SEİS HABERLER

'MKO�-CUČO�#TCNČM�����1�

HACETTEPE 
ÜNİVERSİTESİ 
REKTÖRLÜĞÜ İLE 
TOPLANTI
4GMVÒT�2TQH��&T��/GJOGV�%CJKV�
)ØTCP�DCĵMCPNČüČPFC�IGTÃGMNGĵVKTKNGP�
VQRNCPVČ[C��4GMVÒT�;CTFČOEČNCTČ�2TQH��&T��
8WTCN�)ÒMOGP��2TQH��&T��#JOGV�5GTRGT��
-NKPKM�#TCĵVČTOC�/GTMG\K�/ØFØTØ�2TQH��
&T��5GTJCV�¸PCN�XG�UGPFKMCOČ\�CFČPC�
$CĵMCPČOČ\�/GVKP�&GOKT��$CĵMCP�
8GMKNKOK\�.GXGPV�/GVG�²\IØTDØ\�KNG�
)GPGN�5GMTGVGTKOK\�6ØPC[�ĴCJKP�MCVČNFČ� 

MDR uygulamasının yürürlüğe girmesi ile 
sektörümüz için son derece önemli ve 
çözülmesi gereken ciddi bir uygulama 

alanı olarak ortaya çıkan ‘Klinik Araştırmalar’ 
konusunda sektörümüzün önünün açılması yönünde 
yoğun çalışma ve görüşmeler yürütülmektedir. Bu 
görüşmelerden birini de Hacettepe Üniversitesi ile 
başlatmış olduğumuz ortak klinik araştırma yapılması 
noktasında yaparak, kurumsal iş birliği görüşmeleri 
çerçevesinde yürütmekteyiz.
Bu çerçevede yapılan toplantıda, MDR kapsamında 
ortaya çıkan klinik araştırma süreç ve ihtiyaçları 
değerlendirildi ve her iki kurumun ortak çalışma 
yapmak suretiyle ciddi bir yapılanma ve araştırma 
merkezini Türkiye ve dünyanın hizmetlerine 
sunabilecekleri konusunda güçlü bir iradenin 
olduğu belirtildi. Bunun ileri adımlarının zaman 
kaybedilmeden atılması ile kurumsal yapıların ortak 
yönetimine imkân verecek teşkilatlanmaları kurmak 
gerektiği konusunda görüş birliğine varıldı. 
Bu mutabakatla birlikte kısa, orta ve uzun vadeli 
planlamaların yapılarak, yıl sonuna kadar birkaç ürün 
grubunda klinik araştırma çalışmalarının yapılması 
planlandı. 
2022 yılı başından itibaren de her iki kurumun ortak 
yönetimi ile faaliyet gösteren temel yapılanmanın 
kurulmasını hedef alan bir çalışmanın sürdürülmesi 
kararlaştırıldı.   

Cemil Yılmaz ve Hasan Işıldak’ın yaptığı ziyarete 
Başkanımız Metin Demir ve Genel Sekreter Yardımcımız 
İlke Eren Karaca katıldı.

Derneği, Anadolu’da bayilik yapan 70 ortopedi ve beyin 
cerrahi sektöründe hizmet veren şirketlerin bir araya 
gelerek kurduğunu anlatan Cemil Yılmaz ve Hasan Işıldak, 
derneğin kuruluş amacının, eğitimde öncü, teknoloji ve bilgide 
atılımcı ve girişimci bayiler oluşturmak olduğunu söylediler.
Ortopedi ve beyin cerrahinin ülkemizde gelişiminde, güncel 
bilgilerle donatılmış bayilerin önemine işaret eden heyet, 
dernek vizyonu hakkındaki görüşlerini aktardılar.
Başkanımız Metin Demir de her alanda ilerlemenin örgütlü 
hareket etmekle mümkün olduğunu kaydederek, Anadolu 
bayilerinin birlikte hareket etmek üzere kurduğu derneğe her 
türlü desteğe hazır olduklarını belirtti. 

BEYİN CERRAHİSİ 
VE ORTOPEDİ 
BAYİLERİ DERNEĞİ 
SENDİKAMIZI 
ZİYARET ETTİ
;GPK�MWTWNCP�$G[KP�%GTTCJKUK�XG�1TVQRGFK�$C[KNGTK�
&GTPGüK�[GVMKNKNGTK��UGPFKMCOČ\Č�\K[CTGV�GFGTGM�
FGTPGüKP�MWTWNWĵ�COCEČ�XG�ÒTIØVNGPOGNGTK�
JCMMČPFC�DKNIK�XGTFK.
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Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı Elektrik Elektronik Daire 
Başkanı Kamil Özkan, Uzman İlknur Evcili ve İdari 
İşler Koordinatörümüz Yeliz Gümüşburun’un katıldığı  

ziyarette, firma yetkilisi Murat Üzümcü ve ekibinin hazırlamış 
olduğu firma tanıtım sunum videosu izlenerek ürünlerle ilgili 
bilgi alındı. 
Brifingin ardından fabrikanın üretim alanları gezilerek 
ayrıntılı bir ürün tanıtımı gerçekleştirildi.
Ziyarette Hamle Programları ile ilgili bilgilendirme yapılarak 
programa nasıl başvurulacağı ve elde edilecek olanaklar 
hakkında bilgi verilirken, yerli üreticilerin kapasite 
geliştirmelerine yönelik proje ve teşvikler konusu görüşülerek, 
bu alanda firmaların girişim yapmalarının faydalı olacağı 
değerlendirildi.
Ziyarette ayrıca kamu ve sektör iletişiminin geliştirilmesi 
için benzer ziyaret ve buluşmaların sürdürülebilir bir şekilde 
devam etmesinin faydaları değerlendirildi.

6ČDDK�%KJC\�-C[ČV�XG�
-QQTFKPCU[QP�&CKTGUK�$CĵMCPNČüČ�
IÒTGXKPG�CVCPCP�²OGT�(CTWM�
-WTWo[W�OCMCOČPFC�\K[CTGV�GVVKM��

Ziyarete sendikamızı temsilen Genel 
Sekreterimiz Tünay Şahin, Genel 
Sekreter Yardımcımız İlke Eren 

Karaca ve Uzmanımız Ferda Temir katılım 
sağladı. Ziyarette Ömer Faruk Kuru’ya 
başarı dileklerini ileten sendikamız 
heyeti, ortak çalışma ve her konuda iş 
birliği yapmaya hazır olduğunu ifade etti. 
Ömer Faruk Kuru da ziyaretten duyduğu 
memnuniyeti dile getirerek her konuda 
birlikte çalışmaktan ve iş birliği yapmaktan 
memnuniyet duyacağını ifade etti.

TIBBİ CİHAZ KAYIT VE KOORDİNASYON DAİRESİ 
BAŞKANI ÖMER FARUK KURU ZİYARETİ

SANAYİ VE 
TEKNOLOJİ 
BAKANLIĞI 

YETKİLİLERİ İLE 
FİRMA ZİYARETİ

5CPC[K�XG�6GMPQNQLK�$CMCPNČüČ�'NGMVTKM�
'NGMVTQPKM�&CKTG�$CĵMCPNČüČ�[GVMKNKNGTK�KNG�
DKTNKMVG��Ø[GOK\�¸\ØOEØ�/GFKMCN�)C\�
5KUVGONGTK�XG�ċPURKVCNoK�\K[CTGV�GVVKM��
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DOĞU ANADOLU İHRACATÇILARI BİRLİĞİ VE 
SAĞLIK SEKTÖRÜ İŞ BİRLİĞİ  

ÜYEMİZ ESSİTY SENDİKAMIZI ZİYARET ETTİ
Görüşmede sendikamız adına Genel 

Sekreterimiz Tünay Şahin ve Genel 
Sekreter Yardımcımız İlke Eren Karaca, 

sendikamızın plan ve vizyon yaklaşımlarını 
heyetle paylaştılar. 

Ziyarette sektörün temel sorunları ve bu 
sorunların çözümünde önceliklendirilmesi 
gereken konular ile sendikamızın gelecek 
planlamaları ele alındı.
Burçak Özkök, görüşmeden duyduğu 
memnuniyeti dile getirerek, görüşme ve fikir 
alışverişinden oldukça memnun olduklarını, 
yapılabilecek projeler ve iş birlikleri hakkında 
daha sık görüşmenin yararlı olacağını kaydetti.
SEİS çalışma gruplarında yer almaktan 
büyük memnuniyet duyduklarını belirten 
Mertkan Turnacılar da sendikayı ilk ziyaretleri 
olduğunu, daha sık bir araya gelmenin 
yeni projeler üretmek için yararlı olacağını 
düşündüklerini kaydetti. 

)GPGN�5GMTGVGTKOK\�6ØPC[�
ĴCJKP�XG�)GPGN�5GMTGVGT�

;CTFČOEČOČ\�ċNMG�'TGP�-CTCEC��
4)$�&CPČĵOCPNČM�VGOUKNEKUK�

#UNČ�/QTCN�KNG�IÒTØĵGTGM�
UGMVÒTGN�FGüGTNGPFKTOGNGTFG�

DWNWPFW��

Doğu Anadolu İhracatçıları 
Birliği’nin yürütmekte olduğu 
sağlık sektörü UR-GE projesinin 

‘rekabetçilik analizi’ kapsamında 
sendikamızdan görüş almak üzere gelen 
Aslı Moral, yürütülen proje hakkında 
bilgi verdi ve sektörel sorunlar ve 
büyüme potansiyeline ilişkin sorular 
sordu. 

Proje uygulamaları ve desteklere 
ilişkin birlikte yapılabilecek 
çalışmalar ve içerikleri konusunda 
değerlendirmelerin yapıldığı 
görüşmede, sektöre sağlanacak 
destekler ve hangi kurumların ne 
tür destekler verdiği konusunda 
sektörün bilgilendirileceği bir sunumun 
paylaşılması kararlaştırıldı.

5'ċ5�Ø[GUK�'UUKV[�ƂTOCUČ�)GPGN�/ØFØTØ�$WTÃCM�²\MÒM�
XG�6ØTMK[G�2C\CTNCOC�UQTWONWUW�/GTVMCP�6WTPCEČNCT�

UGPFKMCOČ\Č�\K[CTGV�GVVK�
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YEŞİL MUTABAKATA HAZIRLIK ÇALIŞMALARI
6KECTGV�$CMCPNČüČ�4GMCDGV�
XG�6GMPKM�/GX\WCV�&CKTG�
$CĵMCPČ�/GJOGV�'TIØPCNoČP 
OCMCOČPFC�IGTÃGMNGĵGP�
\K[CTGVG�5GPFKMCOČ\�)GPGN�
5GMTGVGTK�6ØPC[�ĴCJKP�XG�
)GPGN�5GMTGVGT�;CTFČOČ\��ċNMG�
'TGP�-CTCEC�MCVČNFČ� 

Yeşil Mutakabat düzenlemeleri 
hakkında Ergünal’dan bilgi alan 
SEİS Heyeti bu düzenlemelerin 

sektörel yansılamaları konusunda görüş 
alışverişinde bulundu. Mehmet Ergünal, 
uygulamadan tıbbi cihaz sektörünün 
süreçte kısıtlı bir bölümünün  
etkileneceğini, öncelikle medikal tekstil 
alanının bu sürece sektörden önce dahil 
olacağını kaydetti.
Ergünal Yeşil Mutabakata hazırlıklı 
olmak için Ticaret Bakanlığı ile birlikte 
Sanayi ve Teknoloji Bakanlığı ve Çevre 
ve Şehircilik Bakanlığı ile yakın iletişim 
kurmak gerektiğine vurgu yaptı. 

Yeşil Mutabakat Nedir?
‘Yeşil Mutabak Eylem Planı’, ülkemizin 
uluslararası ticaret düzeninde 
son yıllarda ivme kazanan iklim 
değişikliği ile mücadele politikalarına 
adaptasyonunu sağlamayı hede&eyen 
ve ihracatta rekabetçiliğimizi 
güçlendirecek bir yol haritasıdır.  
Son yıllarda dünyada hız kazanan 
yeşil dönüşüm politikaları, iklim 
değişikliğiyle bağlantılı politikaları 
uluslararası ekonomi ve ticaret 
gündeminin merkezine yerleştirdi. 
AB’nin 11 Aralık 2019’da açıkladığı 
Avrupa Yeşil Mutabakatı kapsamında 
2050 yılında karbon-nötr ilk kıta olma 
hedefini ortaya koyması bu politikalara 
ivme kazandırdı. 
Covid-19 salgınının da pekiştirdiği 
sürdürülebilirlik algısı ile birlikte AB’nin 
yeşil dönüşüm hede&erini açıklamasının 
ardından, uluslararası ticaretin önde 
gelen aktörleri de benzer hede&er 
açıklamaya başladı. 
 
9 Ana Başlık Altında Toplam 32 
Hedef ve 81 Eylem
‘Yeşil Mutabakat Eylem Planı’, 
uluslararası ticaret ve ekonomide 
meydana gelen bu değişim ve dönüşüm 

karşısında ülkemizin kalkınma hede&eri 
doğrultusunda sürdürülebilir ve 
kaynak-etkin bir ekonomiye geçişini 
desteklemeyi amaçlamaktadır.   
Bu doğrultuda, ekonomimizin 
lokomotifi olan ihracatımızda 
rekabetçiliğimizin korunması ve 
geliştirilmesi, ülkemizin Gümrük 
Birliği sayesinde AB ile sağlamış olduğu 
bütünleşmenin derinleştirilmesine 
katkı sağlanması hede&enmektedir. 
En önemli ticaret ortağımız olan AB 
tarafından açıklanan Avrupa Yeşil 
Mutabakatı ile öngörülen kapsamlı 
değişiklikler başta olmak üzere bu 
alandaki dönüşüme zamanlıca uyum 
sağlanması ve karşı karşıya kalacağımız 
risklerin fırsata çevrilmesi amacıyla 
Bakanlığımız liderliğinde kamu kurum 
ve kuruluşları ve özel sektör işbirliği 
içerisinde hazırlanan Eylem Planı 9 ana 
başlık altında toplam 32 hedef ve 81 
eylemi içermektedir. 
Eylem planı, ülkemizin küresel tedarik 
zincirlerine sağladığı entegrasyonun 

güçlendirilmesi ve yeşil yatırımların 
ülkemize çekilmesi bakımından da 
büyük önem arz etmektedir. 
Eylem Planı’na ilişkin 
Cumhurbaşkanlığı Genelgesi
İhracatımızda rekabetçiliğimizin 
geliştirilmesinin yanı sıra, 
ülkemizin küresel tedarik 
zincirlerindeki yerinin korunması 
ve güçlendirilmesi ile yeşil 
yatırımların ülkemize çekilmesi 
bakımından da önem arz eden 
ve ilgili tüm politika alanlarında 
yeşil dönüşümün desteklenmesini 
hede%eyen bir yol haritası 
niteliğindeki Eylem Planına ilişkin 
Cumhurbaşkanlığı Genelgesi 
16 Temmuz 2021 tarihli Resmi 
Gazete’de yayımlandı. 
Bu çerçevede, Eylem Planı kapsamında 
yer alan hedef ve faaliyetlerin Avrupa 
Yeşil Mutabakatı Çalışma Grubu 
kapsamında kamu, özel sektör ve ilgili 
tüm paydaşlar ile etkin bir şekilde 
yürütülmesi hede&enmektedir.
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Titanyum Dioksitin kansere 
neden olabilir sınıfından 
doğrudan kanserojen ürün 

sınıfına alınması nedeniyle özellikle 
boyada-mürekkepte, katkılarda (gıda 
ve ilaçta kullanım şimdilik muaftır) 
%1 in üzerinde kullanımı Eylül 2021 
tarihinde başlamak üzere yasaklandı.
Türkiye İlaç ve Tıbbi Cihaz Kurumu 
ve dolayısıyla Sağlık Bakanlığı’nın 
konuyla ilgili alması gereken önlemler 
konusunda görüş alışverişinde bulunan 
heyet, mevcut uygulamalar, alınması 
gereken önlemler ve ilgili bakanlıkların 
bu süreçte yapması gerekenler 
hakkında değerlendirmelerde bulundu.  
Yönetim Kurulu Başkan Yardımcımız 
Erol Özensoy konuyla ilgili olarak, Dr. 
Asım Hocaoğlu’na bir bilgilendirme 
dosyası sundu.

Sektör Paydaşlarımıza Önemle 
Duyururuz
Bilindiği gibi, sektörümüzü doğrudan 
ilgilendiren mevzuat düzenlemeleri 
başta MDR olmak üzere, CE 
Yönetmeliği, Onaylanmış Kuruluşlar 
Yönetmeliği yeni regülasyonlar 26 
Mayıs 2021 tarihi itibarıyla yürürlüğe 
girmiştir. Bu düzenlemelerden her biri 
başlı başına önemli değişikliklere vesile 
olmakta ve ticari faaliyetleri doğrudan 

etkileyecek nitelikte yeni uygulamalar 
getirmektedir.
Bu aşamada sektörümüzün CE 
uygulamalarına dair 27 Mayıs 2021 
tarihli ve 31493 sayılı resmî gazetede 
yayımlanan CE İşareti yönetmeliğini 
dikkatle incelemesi ve burada ortaya 
konulan yükümlülüklere hassasiyetle 
uyması gerekmektedir. 
Direkti%er, insanın, diğer canlıların 
ve çevrenin sağlık ve güvenliği için 
piyasaya arz edilecek ürünlerin 
taşıması gereken temel asgari 
nitelikleri belirlerken aynı zamanda 
uygunluk değerlendirme süreçlerini 
de içermektedir. Bu çerçevede 
çeşitli sektörleri ilgilendiren CE 
kapsamında tanımlanmış 22 direktif 
ve her bir direktifinde kendi içinde alt 
başlıklarında yer verilen testler yer 
almaktadır. Bu direkti%erin tamamı 
sektörümüzü ilgilendirmemekle 
birlikte, kapsamın görülmesi 
bakımından direktif başlıkları ve kısa 
tanımları şöyle özetleyebiliriz: “Bu 
direkti%erde ilave olmazsa olmazlar ise 
mevcut yasal mevzuatlara uyum, VOC 
/ Uçucu Organik Maddeler Direktifine 
Uyumla birlikte HAPs Hazardous Air 
Pollutants / Tehlikeli Hava Kirleticileri, 
POPs  Persistant Air Pollutants / Kalıcı 
Hava Kirleticileri  direkti%erine uyumla 
birlikte üretim aşamasında kullanılacak 

tehlikeli kimyasallar-ürünlerin 
kullanımı, depolanmaları, sevk 
edilmeleri ile ilgili yönetmeliklerdir. 
Burada özellikle kullanımın da yeni 
tanımlanmış tehlikeli durum arz eden 
yeniliklerin sürekli takip edilmeleri 
ve kullanımlarının buna göre 
düzenlenmeleri gerekliliğidir.  
Ayrıca, AB tarafından Ağustos 2020’de 
boya/mürekkep/diğer kullanım 
yerlerinde çok yaygın kullanılan 
Titanyum Dioksitin “Kansere 
neden olabilir“ ürün sınıfından 
doğrudan “Kanserojen” ürün sınıfına 
alınması nedeniyle özellikle Boyada 
/  Mürekkepte, Katkılarda (gıda ve 
ilaçta kullanım şimdilik muaftır) 
%1 in üzerinde kullanımı Eylül 
2021 tarihinde başlamak üzere 
yasaklanmıştır. Yasaklı bir ürünün CE 
ve diğer AB direkti%eriyle tanımlanmış 
ürünlerin üretiminde, araçlarda, 
kullanım el kitapları dahil tüm baskılı 
ürünler de kullanımları    boyasız ve 
etiketsiz (baskılı veya çıkartmalı) ürün 
olmayacağı için CE uyumunda bu 
günlerdeki en önemli kısıtlama TiO2 
in kullanım ve uçucu organik maddeler 
direkti%erine uyumun sağlanmasıdır. 
AB Müktesebatına uyumlu alternatif 
ürünlerin kullanımındaki maliyet 
artışlarının fiyatlara yansıtılma sorunu 
da uygulamanın diğer boyutudur.”

TİTANYUM DİOKSİT ’İN %1’İN  
ÜZERİNDE KULLANIMI YASAKLANDI
;ÒPGVKO�-WTWNW�$CĵMCP�;CTFČOEČOČ\�'TQN�²\GPUQ[�XG�)GPGN�5GMTGVGTKOK\�6ØPC[�ĴCJKP�6ċ6%-�
$CĵMCP�;CTFČOEČUČ�&T��#UČO�*QECQüNWoPW�OCMCOČPFC�\K[CTGV�GFGTGM�6KVCP[WO�&KQMUKVKP�
[CUCMNCPOCUČ�MQPWUW[NC�KNIKNK�QNCTCM�*QECQüNWoPFCP�DKNIK�CNFČ��
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Kamu ve üniversite 
hastanelerinden 6 milyar 
6.oNKM�CNCECüČ�QNFWüW�JCNFG�DW�
ÒFGOG[K����C[FČT�CNCOC[CP�
VČDDK�EKJC\�UGMVÒTØ�VGOUKNEKNGTK�
16 Eylül 2021 tarihinde Ankara 
7NWU�/G[FCPČoPFC�DWNWĵVW�

Tıbbi cihaz sektörü temsilcileri, 
kamu hastaneleri ve üniversite 
hastanelerinden 19 aydır biriken 

vadesi geçmiş 6 milyar TL alacaklarının 
ödenmesine yönelik taleplerini yineledi. 
Eylemde ‘Devletimize güvenmek 
istiyoruz’, ‘Alın terimiz kuruyalı 19 
ay oldu’ ve ‘Yerli milli söylemleri 
kürsüde kaldı’ dövizleri taşındı. 
‘Alacaklar defaten ve acilen 
ödenmeli’ talebinde bulunuldu.

Alın Terimiz Kuruyalı  
19 Ay Oldu
Başkanımız Metin Demir, Ankara’da 
düzenlenen söz konusu toplantıda, 
“Sektörümüz mensupları devletine 
güvenmiş, malzeme vermiş, hizmet 
üretmiş ve sözleşme yapmış, bununla 
da yetinmemiş almadığı fatura bedeli 
karşılığı, tüm vergilerini de devletine 
ödemiştir. Böyle bir ticaret dünyanın 
neresinde vardır?” dedi.
6 milyar TL’nin devletin ödeyemeyeceği 
bir tutar olmadığına dikkat çeken 
Demir, “Hangi makul gerekçe ile ödeme 
yapılmamaktadır?” diye sordu.
“Bu duyarsız davranış ve tasarru$a 
sektörümüz çaresiz bırakılmış, ilki 
2018, ikincisi 2020 olmak üzere iki 
defa ortalama yüzde 27-25 dayatma 
feragate zorlanmış ve maalesef bunda 
da kamu otoritesi muva%ak olmuştur,” 
diyen Demir, “Şirketini kaybetmek 
istemeyenler, bir daha ödemelerde 
aksama olmayacak sözü veren kamu 
otoritesinin sözüne güvenerek 
alacaklarının bir kısmından vazgeçmek 
zorunda kalmıştır,” ifadelerine yer verdi.
Ancak feragat yapan şirketlere 
düzenli ödeme yapılacağı yönünde 
verilen sözün ‘yine tutulmadığına’, 
hiçbir meslektaşlarının ödeme 
alamadığına vurgu yapan Demir, 
sektörün gelirlerinin tamamına 
yakınını kaybetme noktasına 
sürüklendiğinin altını çizdi. Demir, 

üretim yapamadıklarını hammadde 
tedarik edemediklerini ve ithalat 
gerçekleştiremediklerini kaydetti.
Demir açıklamasında, “Tedarik 
zincirini sürdürebilmek için 
takatimiz kalmamıştır. Bundan 
sonra tedarik zincirinde oluşacak 
aksamaların sebebi sizlersiniz,” diye 
konuştu.

Tıbbi Cihaz Sektörü Basın Bildirisi
Tıbbi cihaz sektörü dönem sözcüsü 
ve TÜMDEF Başkan Yardımcısı Erkin 
Delikanlı da Cumhurbaşkanı Recep 
Tayyip Erdoğan tarafından tıbbi cihaz 
sektörünün stratejik öneme sahip 5 
sektörden biri olduğunu anımsatarak şu 
açıklamayı yaptı: 
“Sayın Basın Mensupları, Tıbbi 
Cihaz Sektörümüzün Kıymetli 
Temsilcileri ve Değerli Kamuoyu;
Bildiğiniz üzere tıbbi cihaz sektörü, 
Sayın Cumhurbaşkanı tarafından 
Stratejik öneme sahip 5 sektörden 
biri olarak açıklanmıştır. Stratejik 5 
sektörden biri olarak değerlendirilen 
sektörümüz, bu kabulleniş ve değere 
uygun olarak kendine düşen tüm 
hizmet ve tedarikleri her şart ve 
durumda kesintisiz olarak yerine 
getirmiştir. Yurt içinde sağlığın tüm 
ihtiyaç alanlarına, aksaksız hizmet 
vererek ve tedarik sağlayarak, canla 
başla çalışırken, aynı zamanda yurtdışı 
pazarlarda da rekabet ederek ülkesine 
döviz ve yatırım kazandırmış ve 
kazandırmaya devam etmektedir. Ve 
bilinmelidir ki Türkiye’de iş dünyasında 
işverenler olarak böylesine mağdur 
edilmiş ve eylem yapmaya mecbur 
bırakılmış tek sektör; Tıbbi Cihaz 

Sektörü’dür.  
Özellikle COVİD-19 sürecinde iş 
yerleri taciz edilen, ürünlerine el 
konulan, ihracatta zorluk çıkarılan 
tıbbi cihaz sektörü, kamusal ve vicdani 
sorumluluğu gereğince tüm olumsuz 
şartlara rağmen hizmet sunmaya devam 
etmiştir.
Sektörümüz bu bilinç ve sorumluluk 
ile tedarike devam etmeye çalışırken, 
kendisini önemsizleştiren duyarsız bir 
tavırla karşılaşmış, alınan malzeme ve 
hizmet bedelleri, sözleşmede yer verilen 
sürede ödenmemiştir. Bu nedenle birçok 
meslektaşımız iş yerlerini kaybetmiş ve 
maalesef intihar eden arkadaşlarımız 
olmuştur. Sektörümüzün her durum ve 
şartta göstermiş olduğu fedakârlıklar 
karşısında, hizmet sunduğu ve malzeme 
tedariki sağladığı kamu kurumları ve 
yöneticileri aynı basiret, duyarlılık ve 
hassasiyeti maalesef göstermemişlerdir. 
Tıbbi cihaz; beyindeki pil, kalpteki stent, 
solunum ihtiyacında solunum devresi, 
damar yolunda anjiokat kateteri, aşı 
olduğunuz enjektör, sakatlandığınızda 
koltuk değneğinizdir…

Sayın Basın Mensupları, Tıbbi 
Cihaz Sektörümüzün Kıymetli 
Temsilcileri;
Sorunlarımızı çözmek için gitmediğimiz 
makam, çalmadığımız kapı, 
yapmadığımız açıklama kalmamıştır. 
Biz sektör temsilcileri olarak, tıbbi 
cihaz camiasının sorunlarını medeni 
müzakere alanları olan masalarda 
çözmek için büyük gayretler gösterdik. 
Fakat maalesef görmeyen, anlamak 
istemeyen, umursamayan bir 
tavırla karşı karşıyayız. Sektörümüz 

TIBBİ CİHAZ SEKTÖRÜ MEYDANA İNDİ!
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mensupları devletine güvenmiş, 
malzeme vermiş, hizmet üretmiş 
ve sözleşme yapmış, bununla da 
yetinmemiş almadığı fatura bedeli 
karşılığı, tüm vergilerini de devletine 
ödemiştir. Böyle bir ticaret dünyanın 
neresinde vardır?

Kıymetli Katılımcılar;
Bugün sektörümüzün kamudan vadesi 
geçmiş alacaklarının toplamı 6 Milyar 
Türk lirasıdır. Gerçekten bu para 
devletimiz için ödenemeyecek bir tutar 
değildir. Eğer ülkemizde olağan dışı bir 
durum var ve biz bunu bilmiyorsak, 
milletçe elimizi taşın altına koymaya 
hazırız. 
Hangi makul gerekçe ile ödeme 
yapılmamaktadır? Bu duyarsız 
davranış ve tasarru$a sektörümüz 
çaresiz bırakılmış, ilki 2018, ikincisi 
2020 olmak üzere iki defa ortalama 
%27-25 dayatma feragate zorlanmış 
ve maalesef bunda da kamu otoritesi 
muva%ak olmuştur. Şirketini kaybetmek 
istemeyen ve “bir daha ödemelerde 
aksama olmayacak” sözü veren 
kamu otoritesinin sözüne güvenerek 
alacaklarının bir kısmından vaz geçmek 
zorunda kalmıştır. Ancak feragat yapan 
şirketlere düzenli ödeme yapılacağı 
yönünde verilen söz her zamanki gibi 
yine tutulmamış, feragat yapan ve 
yapamayan hiçbir meslektaşımız ödeme 
alamamıştır.
Geldiğimiz noktada sektörümüz 
kamu hastaneleri ve üniversite 
hastanelerinden 19 aydır alacaklarını 
tahsil edememektedir. Gelirlerinin 
tamamına yakınını kaybetme noktasına 
sürüklenmiş olan sektörümüz, 
üretim yapamaz, hammadde tedarik 
edemez ve ithalat gerçekleştiremez 
duruma gelmiştir. Tedarik zincirini 
sürdüremeyecek noktaya sürüklenen 
tıbbi cihaz sektörü olarak bugün 
buradan sesimizi duyurmaya çalışıyor 
ve diyoruz ki:
Sayın yöneticiler, sayenizde tedarik 
zinciri kırılma noktasına geldi. 
Getirdiğiniz noktadan sektörümüzü 
geri döndürmek sizin elinizde, biz her 
türlü fedakarlığı yaparken, var olan 
bütçe hangi keyfiyetle kullanılmaktadır. 
Toplumun sağlığı hiçe sayılmakta, 
sağlık sisteminin sağlamış olduğu 
toplam fayda ve itibar yok edilmektedir. 
Bu anlayışla neye hizmet edildiği 
kamuoyuna açıklanmak zorundadır. 
Bugün buraya ülkemizin birçok 

yerinden işini, evini, çocuğunu, 
hastasını, sorumluluğunu erteleyerek 
gelmiş olan sektörümüzün kıymetli 
temsilcileri, evet zor bir dönemden 
geçiyoruz, gerçekten çaresiz bir 
noktaya sürüklenmiş durumdayız. 
Tedarik sağlama gücünden yoksun 
hale getirildik, bu yoksunluk tedarik 
zincirini olumsuz etkileyecektir. Fakat 
her şeye rağmen umutsuz değiliz. 
Bu ülkeye sorumluluklarımızın 
bilincindeyiz. Umudumuzu hiç 
kaybetmedik, bugün sesimizi duyacak 
ve belki de hiç haberdar olmamış 
çözüm ehli otoriteler harekete geçecek 
ve sürece olumlu ve değerli katkı 
sağlayacaktır. 
Başta Hazine ve Maliye Bakanı 
Lütfi Elvan ve Sağlık Bakanı 
Dr. Fahrettin Koca olmak üzere 
anılan bakanlıkların yetkilileri ile 
sesimizi duyması gerekenlere bir 
kez daha sesleniyoruz; tıbbi cihaz 
sektörümüzün kurumlarınızda 
birikmiş ve 19 aydır ödenmeyen 
vadesi geçmiş 6 Milyar Türk 
lirası alacağı bulunmaktadır. 
Alacağımızın defaten ve 
acilen sektörümüze ödenmesi 
gerekmektedir. 
Biz her türlü fedakarlığı yapar iken, 

kurumlarınızla yapmış olduğumuz 
sözleşmelerde yer alan ödeme 
vadelerine uymayarak tedarik zincirinin 
kırılmasına sebep oluyorsunuz. Tedarik 
zincirini sürdürebilmek için takatimiz 
kalmamıştır. Bundan sonra tedarik 
zincirinde oluşacak aksamaların sebebi 
sizlersiniz.
Biz sektör olarak uyarıcı görevimizi 
yapmak için bugün buradayız. 
Sizden sadece karşılıklı akitleştiğimiz 
sözleşmelerde yazan ödeme vadelerine 
uymanızı bekliyoruz. Geç Ödemeler 
Direkti(nin uygulamaya konulmasını, 
zamanında ödeme yapmayan kamu 
yöneticileri hakkında gerekli yasal 
işlemlerin yapılmasını talep ediyoruz. 
Yukarıda açıkça ortaya koyduğumuz 
talebimizin yerine getirilmesi 
konusunda ilgililerin gerekli özen, 
basiret ve hassasiyeti göstereceklerini, 
sektörümüzün sorunlarının acilen 
çözüleceğini umuyor, katılımlarınız 
için sizlere teşekkür ediyor, saygılar 
sunuyoruz.”
Ulus Meydanda gerçekleşen buluşmayı 
takiben, sektör olarak Anıtkabir ziyareti 
gerçekleştirildi ve mozoleye çelenk 
konularak, Anıtkabir Özel Defteri 
imzalandı.
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ASO ÖDEMELER 
KONULU TOPLANTI
��#üWUVQU������£CTĵCODC�IØPØ�#51�6QRNCPVČ�
5CNQPWoPFC�UGMVÒT�ÒFGOGNGTK�MQPWUWPWP�
FGüGTNGPFKTKNFKüK�DKT�VQRNCPVČ�FØ\GPNGPFK�
Toplantıya, Yönetim Kurulu Başkanımız Metin Demir, 
Yönetim Kurulu Başkan Vekilimiz Levent Mete Özgürbüz, 
SADER, TÜMDEF Yönetim Kurulu Başkanları, Yönetim Kurulu 
Üyeleri ile Genel Sekreterimiz Tünay Şahin ve sektörün şirket 
temsilcileri katıldı. 
Oturum Başkanlığını yürüten Levent Mete Özgürbüz yaptığı 
açılış konuşmasında, 19 aydan bu yana sektörün ödeme 
alamadığına işaret ederek, sektörün dayanacak gücünün 
kalmadığını bildirdi. Bu durumun sürdürülebilir olmadığına 
işaret eden Gürbüz, parasını alamayan sektörün yeni yatırımlar 
ve AR-GE yapacak gücünün bulunmadığına dikkat çekti. 
Açılış konuşmasını takiben katılımcılar, sektör alacaklarının 
tahsili konusunda görüş ve önerilerini sundular. 
Başkanımız Metin Demir, alacak sorununu her platformda 
dile getirdiklerini ifade ederek, artık uygun ve kalıcı bir ödeme 
yöntemine geçilmesinin şart olduğunu söyledi. 
Diğer kurumların başkanları da birer konuşma yaparak 
alacakların tahsili konusunda neler yapıldığını ifade ederek, 
tıbbi cihaz sektörünün kamu alacaklarını tahsil edememesi 
ve alacakların 19 ayı aşmasına karşın, kamu kesiminden 
ödemelere ilişkin hiçbir plan ve program sunulmaması 
nedeniyle, sektörün her geçen gün yaşadığı ekonomik 
sorunların ağırlaştığını da dile getirildi. Oturum Başkanlığını 
yürüten Levent Mete Özgürbüz, toplantı sonucunda 
alınan kararları katılımcılarla paylaşarak belirlenmiş 
olan çalışmaların yapılması için bir temsil heyetinin 
oluşturulması ve bu heyetin en kısa sürede aktive 
olarak alınacak önlem ya da sektörün sesini duyuracak 
aktivasyonların koordinasyonu ile icrasına ilişkin 
çalışmalar yapmasının yerinde olacağını söyledi. Bu 
vesile ile anılan çalışmaları, TÜMDEF Yönetim Kurulu 
Başkan Yardımcısı Erkin Delikanlı’nın yürütmesini 
önerdi. Öneri, katılımcılar tarafından oy birliği ile kabul edildi. 
Raportörlüğünü Genel Sekreterimiz Tünay Şahin’in yaptığı 
toplantının sonuç raporu, toplantının düzenlenmesine eşlik 
eden TÜMDEF ve SADER temsilcileri ile de paylaşıldı.  

TIBBİ CİHAZ  
SEKTÖR RAPORU 
HAZIRLIKLARINDA 
SON AŞAMA
5'ċ5�XG�6¸/&'(�VCTCHČPFCP�&GNQKVVG�
&CPČĵOCPNČM�KĵDKTNKüK�KNG�JC\ČTNCPOCMVC�QNCP�
n6ČDDK�%KJC\�5GMVÒT�4CRQTWo�ÃCNČĵOCNCTČ�
#üWUVQU�C[ČPFCP�KVKDCTGP�JČ\�MGUOGFGP�
UØTØ[QT��

Sektör raporuna yönelik anket çalışması yoğun 
katılımla tamamlandıktan sonra ‘Sektörel Sivil 
Toplum Yapılanması’ konulu çalıştay 29 Eylül 

2021 tarihinde İstanbul Levent Kollektif House  
Ko-Room Salonu’nda başarıyla gerçekleşti.
Konda Araştırma Şirketinin kurucusu Sayın Bekir 
Ağırdır’ın da onur konuğu olarak katıldığı toplantıya 
platform üyelerinden  Ayhan Öztürk, Cengizhan 
Öztürk, Erkan Uçar, Fatin Dağçınar, Kemal Yaz, L. 
Mete Özgürbüz, Mahmut Cumbul, Metin Demir, Nilay 
Uzuner, Sadrettin Dai, Tolga Sözen, Uğur Mumay ile  
Ünver Güneş  katılım sağladılar. 
Toplantıda sektörün mevcut durumu, ilişkileri, 
kaynakları, kurucu yapıları ve organizasyon 
altyapısına yönelik Deloitte tarafından 
şemalandırılmış çalışma değerlendirildi.
Tıbbi Cihaz Sektör Raporu Komitesi ve Deloitte 
işbirliğinde yoğun bir ön hazırlıkla başlayan ve etkili 
bir sunum içeriği ile devam eden toplantıda, Tıbbi 
Cihaz Sektör Raporu kapsamında çok değerli tespit 
ve değerlendirmeler yapıldı; sektör yapılanması ile 
ilişkilerinin yönetilmesine dair oluşturulabilecek 
kurumsal organizasyona ilişkin bir içgörü sağlandı.  
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PÜİS  
21. OLAĞAN  
GENEL KURULU 
2GVTQN�¸TØPNGTK�ċĵXGTGPNGTK�5GPFKMCUČ�
����1NCüCP�)GPGN�-WTWNW����'MKO�
�����VCTKJKPFG�#PMCTCoFC�[CRČNFČ��

Genel Kurula TBMM Başkanı Prof. Dr. 
Mustafa Şentop, Büyük Birlik Partisi 
Genel Başkanı Mustafa Destici de 

katılım sağlayarak birer konuşma yaptı. 
Genel Kurula Sendikamızı temsilen, Yönetim 
Kurulu Başkanımız Metin Demir ve Genel 
Sekreterimiz Tünay Şahin katıldı.
TBMM Başkanı Mustafa Şentop  petrol ve 
doğalgaz aramalarına öncelik verildiğini 
kaydederek, “Türkiye’nin bu çabaları özellikle 
ülkemizin güçlenmesini ve gelişmesini 
istemeyen çevrelerde rahatsızlık uyandırsa 
da bu konuda kararlı tavrımızdan taviz 
vermeyeceğiz,” dedi.
Şentop, Türkiye›nin dört bir yanından gelen 
iş insanlarıyla bir araya gelmekten duyduğu 
memnuniyeti dile getirerek, PÜİS›in, 
Türkiye›nin en ücra köşeleri dahil olmak 
üzere bütün yurt geneline yayılan 9 bin kayıtlı 
akaryakıt bayisini çatısı altında toplayan bir 
sendikal örgüt olarak 1967 yılından bu yana 
ekonomiye katma değer kazandırmaya devam 
ettiğini söyledi.
Şentop, PÜİS ve üyesi akaryakıt bayilerinin, 
vatandaşlara verdikleri hizmetin ve ekonomiye 
sağladıkları katkının öneminin, yakın 
dönemdeki gelişmelerle bir kez daha net 
şekilde anlaşıldığını kaydetti. Genel Kurul’da 
Başkanımız Demir ve Genel Sekreterimiz 
Şahin,  PÜİS Başkanı  İmran Okumuş’a başarı 
dileklerini ileterek,  gelecek süreçte her iki 
sendikanın birlikte çalışma yapma ve ortak 
projeler yürütme imkanı bulmaları konusunda 
karşılıklı temennilerini  dile getirdiler.

ULUSLARARASI 
BİYOTEKNOLOJİ
KONGRESİ
�����'[NØN������VCTKJNGTKPFG��+8'-�8CMHČ�VCTCHČPFCP�
FØ\GPNGPGP�7NWUNCTCTCUČ�$K[QVGMPQNQLK�-QPITGUK��
\GPIKP�DKT�MCVČNČO�KNG�IGTÃGMNGĵVK��%18+&����RCPFGOKUK�
FKMMCVG�CNČPCTCM�ÃGXTKOKÃK�QNCTCM�FØ\GPNGPGP�MQPITG��
MQPWNCTČPFC�W\OCP�[WTVFČĵČ�MQPWĵOCEČNCTČP�MCVČNČOČ[NC�
WNWUNCTCTCUČ�FØ\G[FG[FK�

BIO Türkiye-Uluslararası Biyoteknoloji Kongresi medikal ve 
farmasötik biyoteknoloji ekosisteminin geliştirilmesi ve 
tüm paydaşların katkılarının sağlanabilmesi amacıyla yapıldı. 

BIO Türkiye Organizasyonu, medikal, farmasötik ve gıda biyoteknoloji 
alanında doğrudan ya da dolaylı tüm paydaşları sürdürülebilir kalkınma 
hedefi ile bir araya getirdi. 
Türkiye’deki biyoteknoloji ekosisteminin kamu, sivil toplum kuruluşları, 
üniversite ve endüstri olmak üzere alanın sorunlarının ve çözüm 
önerilerinin tartışıldığı kongreye, BIO Türkiye Organizasyonu, eczacılar, 
ilaç endüstrisi, Ar-Ge departmanları, genç araştırmacılar, akademisyenler 
ve biyoteknoloji ve ilişkili alanlardaki diğer profesyoneller katıldı. 
Biyoteknolojinin önemi ve yapılacak teknik çalışmalar ile öngörülerin 
paylaşıldığı kongreye Genel Sekreterimiz Tünay Şahin iştirak etti. 

Prof.Dr. Melih Bulut’un yönettiği oturumda, bu tür organizasyonlar ile 
bilimsel çalışmaların önemi dile getirildi. Oturumda konuşan Boğaziçi 
Üniversitesi Öğretim Üyeleri Rana Soysal ve Nesrin Özoran, ülkemizde 
klinik araştırma merkezleri başta olmak üzere, GMP merkezlerinin 
kurulmasının önemini dile getirerek bu konuda Boğaziçi Üniversitesi 
olarak, çalışmalara başladıklarını ve küçük ölçekli GMP merkezi 
kurmaları noktasında başarılı olduklarını ifade ettiler.

BIO Türkiye Organizasyonu ile sunumlar, atölye çalışmaları, 
sempozyumlar ve dünyanın dört bir yanından araştırmacıların sunumlar 
yaptığı kongrede, yeni fırsatlar ve yeni iş birlikleri olanakları sağlandı. 

BIO Türkiye Organizasyonu içerisinde yer alan BIO Türkiye - Uluslararası 
Biyoteknoloji Kongresi ile biyomühendislik, farmasötik, biyoteknoloji, 
Hücre-Gen ve gıda biyoteknolojisi alanında bilimsel katkıda bulunan, 
biyoteknolojik ilaç ve aşı üreten farklı platformları bir araya getirerek 
güncel bilgilerin aktarılması ve paylaşılması sağlandı.
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p'PIGNNKPKP�ċĵ�$WNOCUČPČ�5CüNC[CECM�&GUVGM�
6GMPQNQLKNGTK�2TQLGNGTKq�JCMMČPFC�6ØTMK[G�ċĵ�-WTWOW�
XG�6ØTMK[G�ċĵXGTGP�5GPFKMCNCTČ�-QPHGFGTCU[QPW�
VCTCHČPFCP�DKT�YGDKPCT�FØ\GPNGPFK��

Webinara sendikamız Genel Sekreteri Tünay Şahin ve Genel 
Sekreter Yardımcımız İlke Eren Karaca katıldı.
Destek projelerinin genel amacı, hukuki dayanağı, 

komisyonun teşekkülü ve işleyişi, destek teknolojileri projeleri ve 
uygulama örneklerinin yer aldığı webinarda, Volkan Öz, İşkur Proje 
Desteklerinin uygulanmasına ilişkin genel hükümler ve şartları 
aktardı.

Genel Sekreterimiz Tünay Şahin’in 
katıldığı çalıştayda, USHAŞ 
Genel Müdürü Mehmet Ali 

Kılıçkaya, Prof.Dr. Haluk Özsarı, Kamu 
Hastaneleri Genel Müdür Yardımcısı 
Selim Bener, Medtronic Koordinatörü 
Adnan Öztürk ve Sağlık Bakanlığı Eski 
Müsteşar Yardımcısı Hüseyin Çelik 
konuşmacı olarak yer aldı. Türkiye’nin 
sağlık turizminde rekabetçi gücünün 
arttırılması amacıyla yapılabilecek 
çalışmaların ele alındığı çalıştayda 
Genel Sekreterimiz Tünay Şahin de bir 
konuşma yaptı. 
Bu çalışmanın anlamlı ve değerli 
olabilmesi için akreditasyon ve 
koordinasyonun önemli olduğunu, 

kamu özel ayrımı yapılmaksızın empati 
kurularak herkesin üzerine düşeni 
yapması gerektiğini kaydeden Şahin, 
sadece yetki ve otoritenin karar verdiği 
tek tara$ı ve öteki olarak görülecek 
yaklaşım ve tasarru$ardan uzaklaşmak 
gerektiğini söyledi. 
Burada özellikle kamunun eşitlikçi 
bir yaklaşımla oyun kurucu olarak 
rol alması gerektiğini ifade eden 
Şahin şunları kaydetti: “Bugün tıbbi 
cihaz sektörü vermiş olduğu ürün 
ve yapmış olduğu hizmetin bedelini 
alamıyorsa ve bu konuyu görüşmek 
için yetkili dahi bulmakta zorlanıyorsa 
sağlığın en önemli bileşenini yok olma 
noktasına ittiğiniz bir ortamda hangi 

değer odağından bahsedebilirsiniz? 
Bugün en basit çözülecek olan SUT 
fiyatlandırma meselesini dahi statik bir 
uygulama olmaktan çıkarıp dinamik 
bir yapıya dönüştürememişsiniz, 
değer odağı dediğimizde bu önemli 
etkenlere dokunmadan, değiştirmeden 
ve sürdürülebilir kılmadan 
konuştuklarımız temenniden öteye 
gidemez.” 
Şahin konuşmasını şöyle tamamladı: 
“Netice olarak  değer temelli 
yaklaşım ve uygulamaların 
sürdürülebilir olması için; 
tara$arın mutabakatla içinde yer 
aldıkları bir fiyatlama, kamu-
üniversite ve özelin kendini 
iyi hissedeceği yapılanma, 
denetlenebilir, hesap verebilir 
sağlık hizmet yapılanması ve 
eksiksiz uygulanacak malpraktis 
gibi ana yaklaşımların tamamını 
içinde barındıran anlayış ve 
uygulama birliğine ulaşacak 
organizasyonu kurmak için tüm 
tara$arın yapısal ve kurumsal 
benliklerini bir tarafa bırakarak 
karar mekanizmalarını işletmeleri 
gerek.” 

ENGELLİLERİN İŞ BULMASINI SAĞLAYACAK 
“DESTEK TEKNOLOJİLERİ 
PROJELERİ” WEBİNARI

TÜRKİYE’DE DEĞER ODAKLI MEDİKAL 
TURİZMİN GÜÇLENDİRİLMESİ PROJESİ 
���'[NØN������VCTKJKPFG�#O%JCO�6ØTMK[G�
#OGTKMCP�ĴKTMGVNGT�&GTPGüK��VCTCHČPFCP��75*#ĴoČP�
FGUVGüK�XG�2Y%�6ØTMK[GoPKP�FCPČĵOCPNČüČ�KNG�p6ØTMK[GoFG�&GüGT�1FCMNČ�/GFKMCN�6WTK\OKP�
)ØÃNGPFKTKNOGUK�2TQLGUKq�MCRUCOČPFC�QPNKPG�DKT�ÃCNČĵVC[�IGTÃGMNGĵVKTKNFK�



'MKO�-CUČO�#TCNČM�����

SEKTÖRDEN HABERLER

25

Dünyadan yaklaşık 70 ülkeden 
3 bin katılımcının yer aldığı 
fuarda, toplam 158 firma 

Türkiye’yi temsil etti. İstanbul 
Kimyevi Maddeler ve Mamulleri 
İhracatçıları Birliği (İKMİB) milli 
katılım organizasyonu ile gerçekleşen 
fuarda, Türk firmaları medikal cihazlar, 
ürünler, sarf malzemeleri, hastane 
mobilyaları, cerrahi ekipmanlar, 
ortopedik ürünler, ilaç ve yazılım 
ürünleri gibi COVID-19 sebebiyle 
önemi gittikçe artan ürünleri de 
sergileme fırsatı buldu. Aynı zamanda 
Türkiye standında yer alan dokunmatik 
ekranda ise www.turkishhealthcare.
org sitesi üzerinden sektör tanıtımı 
yapıldı.

Fuara katılan Aachen Fahri 
Konsolosu Dr. Uwe Merklein, T.C. 
Düsseldorf Ticaret Ataşeleri Anıl 
Gürtuna Kaya ve İrem Ekmekçi ile 
birlikte İKMİB Yönetim Kurulu 
Başkanı Adil Pelister, DAİB 
Yönetim Kurulu Başkanı Ethem 
Tanrıver, İKMİB Medikal Komitesi 
Başkanı ve Yönetim Kurulu Muhasip 
Üyesi Tayfun Demir, İKMİB Denetim 

Kurulu Üyesi Kenan Baytaş, 
İKMİB İlaç Komitesi Başkanı ve TİM 
Delegesi Orhan Mutlu Topal ve İKMİB 
Yönetim Kurulu Danışmanı Mehmet 
Ahmet Ünlü katılımcı (rmaları ziyaret 
ederek, başarılar diledi.

Türk Medikal Ürünlerine 
Talep Artışı Var
İKMİB Yönetim Kurulu Başkanı Adil 
Pelister, “Sağlık sektöründe dünyada 
düzenlenen en büyük etkinlik olan 
MEDICA Fuarı’na bu yıl 12. defa 
milli katılım organizasyonumuzu 
düzenledik. On binlerce kişinin ziyaret 
ettiği ve yaklaşık 3 bin katılımcıya 
ev sahipliği yapan, medikal cihazlar, 
ürünler, sarf malzemeleri, hastane 
mobilyaları, cerrahi ekipmanlar, 
ortopedik ürünler, ilaç ve yazılım 
ürünlerinin de sergilendiği MEDICA 
fuarında Türkiye milli katılım 
organizasyonu dahilinde 34 firmamız 
ve 124 bireysel firmamız ziyaretçilerle 
bir araya geldi. Aachen Fahri Konsolosu 
Sayın Uwe Merklein ve Düsseldorf 
Ticaret Ataşelerimiz Sayın Anıl Gürtuna 
Kaya ve Sayın İrem Ekmekçi’nin 

yanı sıra İKMİB Yönetim ve Denetim 
Kurulu Üyelerimiz ile birlikte 
katılımcı firmalarımızı ziyaret ettik. 
İhracatçılarımızın görüş ve önerilerini 
dinledik. Birliğimizin faaliyetleri 
hakkında bilgi verdik. Medikal ürünleri 
ihracatımız artmaya devam ediyor. 
Özellikle pandemi ile birlikte Türk 
medikal ürünlerine olan talepte artış 
oldu. Eczacılık ürünleri ihracatımız 
bu yıl on aylık dönemde 1 milyar 153 
milyon dolar olarak gerçekleşti ve 1 
milyar dolar sınırını aştı. Geçen yıl 
aynı döneme kıyasla yüzde 20 artış söz 
konusu,” değerlendirmesini yaptı.

Medica 2021 Çok Renkliydi
Bu yılın en önemli temaları arasında; 
SARS-CoV-2 enfeksiyonundan sonra 
spora dönüş, aktif yaşlanma için özel 
eğitim programları ve spor hekimliği 
için dijital yenilikler de yer aldı.
Dört gün boyunca ziyaretçiler, sağlık 
bilişimi, robotik, laboratuvar tıbbı, 
görüntüleme, cerrahi, fizyoterapi ve 
ortopedik teknoloji gibi alanlardan 
sayısız yeni teknoloji ve fikirleri 
deneyimlediler.

MEDİCA 2021FUARI’NDA TÜRK RÜZGÂRI
2CPFGOK�PGFGPK[NG�IGÃGP�[ČN�QPNKPG�[CRČNCP��OGFKMCN�ØTØP��GMKROCP�XG�VGMPQNQLKNGT�
CNCPČPFC�FØP[CPČP�GP�ÒPGONK�XG�GP�DØ[ØM�OGFKMCN�UGMVÒTØ�HWCTČ�/'&+%#�������DW�[ČN�������
-CUČO������VCTKJNGTK�CTCUČPFC�#NOCP[CoPČP�&ØUUGNFQTH�MGPVKPFG�Ƃ\KMK�QNCTCM�IGTÃGMNGĵVKTKNFK��
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İstanbul Ticaret Odası Meclis 
Başkanı Sn. Öztürk Oran’ın açılış 
konuşması ile başlayan toplantıya; 

TİTCK Başkan Yardımcıları Sayın 
Dr. Asım HOCAOĞLU, Sayın Dr. 
Mehmet Hakan FIRAT, DMO Genel 
Müdürü Sayın Mücahit ÖZDEMİR, 
DMO Genel Müdür Yardımcısı Sayın 
İsmet KESKİN, SGK İlaç Daire Başkanı 
Sayın Dr. İrfan Tuncay ALKAN, Kamu 
Hastaneleri Genel Müdür Yardımcısı 
Sayın Dr. Hasan ARSLAN, Sivil Toplum 
Kuruluşları Başkanları ve yetkilileri 
ile birlikte derneğimizi temsilen 
Başkanımız Metin Demir katılım 

sağladı.
Sektörümüzün ödemeler başta olmak 
üzere TİTCK, K.H.G.M., DMO, SGK 
konularında sorunları sunumlar veya 
sorular ile kurum yetkililerine iletildiği 
iki oturum ve iki bölümden oluşan 
toplantıda konuşmacılar ve gündeme 
getirdiği konular şunlar oldu:
I. Bölüm 
İlaç Sektörü Sivil Toplum Kuruluşu 
Başkanları Konuşmaları;
Sn. Nezih Barut, İEİS 
Sn. Hasan Uğur Ulusoy, TİSD 
Sn. M. Kazım Dinç, SURDER 
Sn. Sonay Gürgen, EDD 
Sn. Zeliha Baykal, KİTDER 

İlaç STK’larının Gündeme 
Getirdiği Konular; 
- İlaç fiyatlarının hesaplanmasında 

kurun çok düşük kalması, 
- Ödemelerin gecikmesi, 
- SUT fiyatları ve geri ödemeler 
sıkıntısı, (Birçok ürün SUT geri 
ödemesinden çıkarılması)
- Ruhsatlandırmanın çok uzun sürmesi, 
komisyonların daha sık toplanması 
(ihtiyaç tedarikini, üretimi, istihdamı 
olumsuz etkiliyor)
- Bazı ilaçların firmalar tarafından ithal 
edilmesi durumunda daha uygun fiyata 
getirilebilecekken SGK tarafından daha 
yüksek fiyata ithal etmesinin, kamu 
zararına ve ilaç firmalarının ithalatını 
olumsuz etkilemesi, 
- Ar-Ge desteklerinin artırılması 
gerektiği,
- Biyoteknoloji ürünlerin geliştirilmesi 
için destek, teşviklerin artırılması ve 
geri ödeme listesine alınması gerektiği, 
- Yerelleşmeye destek verilmesi, 

İLAÇ VE TIBBİ CİHAZ SEKTÖRÜ
ÇALIŞMA TOPLANTISI
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Sektörde ve sivil toplum kuruluşlarında 
çok emeği olan merhum 09 Kasım öğlen 
namazında Ankara Karşıyaka mezarlığında 

defnedildi. Allah’tan rahmet, ailesi ve sektörümüze 
başsağlığı dileriz. 

II. Bölüm 
Tıbbi Cihaz / Medikal Sektörü Sivil 
Toplum Kuruluşu Başkanlarının 
Konuşmaları; 
Sn. Kemal Yaz, TÜMDEF 
Sn. Metin Demir, SEİS 
Sn. S. Ümit Erol, MASSİAD 
Sn. Ayhan Öztürk, GOBAL 
DERNEKLER 
Sn. Levent Mete Özgürbüz, T. Medikal 
Meclisi 
Sn. Erkan Uçar, DİŞSİAD 

Tıbbi Cihaz STK’larının 
Gündeme Getirdiği Konular; 
- Feragat eden ve etmeyen firmaların 
alacak ödemelerinin acil olarak 
yapılarak kapatılması gerektiği, 
alacakların kurdan dolayı eridiği. 
- DMO ödemelerinin 90 gün vadede 
ödenmediği, bunun bir hukuki alt 
yapıya bağlanması gerektiği, 
- DMO –Sağlık Market’te ödeme 
kriterlerinin belirsizliği, ihale 
aralıklarının uzun olması, sonuçların 
geç açıklanması, küçük firmaların 
ihalelere katılamaması, SGK’nın 
A-B-C eşleme başvurularını geç 
açıklaması nedeniyle SM ihalelerine 
dahil olunamaması, faturalama 
süreçleri, %7,5 ceza oranının 
yüksekliği, teslimatı süren ihaleler 
sırasında teknik şartname değişikliği 
yapılması ve yeni teknik şartnameye 

göre teslimat yapılması istenmesi, 
firmaların uhdelerinde kalmış olan 
ihalelere haiz ürünleri teslim etmeye 
başladıktan sonra anlaşma metninin 
değiştirilmesi ve firmalar tarafından 
kabul edilmesinin istenmesi, ihale 
sonuçlarının kapalı olması, kamu 
hastanelerinin DMO listesinde olan 
ürünler için hala açık ihale yapması 
ve doğrudan teminle malzeme 
tedarik etmeye devam etmesi; ödeme 
konusunun ise belirsiz olması, 
yazılımsal sorunlar ve teknik yetkin 
personel azlığı, 
- SUT fiyatlarının mutlaka revize 
edilmesi ve bir sisteme güncellenmesi, 
- Yeni teknoloji ürünlerin SUT listesine 
girememesi ve sektörün gelişimi 
olumsuz etkilemesi, 
- Ar-Ge desteklerinin yetersiz olması, 
- Maliyetlerin (üretim, navlun, 
vergiler, cezalar) artmasının sektörün 
gelişmesine engel olduğu, 
- İnovasyon olmadan sektörün 
gelişemeyeceği, 
- Global firmaların maliyetler ve 
ödeme problemi nedeniyle Türkiye 
merkezlerini kapatarak başka 
bölgeye bağlamasının fiyat ve tedarik 
sıkıntısına neden olması, 
- Dünyada tedarik sıkıntısı varken 
Türkiye’nin riskli ülke konumunda 
değerlendirilmesi nedeniyle tedarik 
sıkıntısı yaşanması ve yatırım merkezi 
olarak görülmemesi, 

- Yukarıdaki tüm bilgiler ışığında 
tedarik probleminin kaçınılmaz olacağı, 
- Sağlık Market yaşayan ve gelişen 
bir süreç olduğu için değişen 
uygulamaların DMO sayfalarında 
paylaşılması, 
- Sağlık Market ekranlarının daha 
kullanıcı dostu olması, 
- Uygulamalar birbiri ile bağlantılı 
olduğundan, ortak birlikteliği sağlamak 
adına tüm ilgili kurumların ve 
STK’ların katılımı ile ortak toplantılar 
yapılması, 
- Birçok kurumun farklı uygulaması 
süreci etkilediğinden ortak bir 
birliktelik sağlamak adına yapılan idari 
ve teknik geliştirmelerin tüm ilgili 
kurumların (DMO, Sağlık Bakanlığı, 
KHGM-TİTCK, Maliye Bakanlığı, SGK, 
vs.) STK’ların görüşü alınarak ortak 
hareket etmeleri ve yapılan değişiklikler 
için mutlaka geçiş süresi verilmesi.
Maliye Bakanlığı yetkililerinin katılım 
sağlamadığı toplantıda, ödeme 
konusunda net bir bilgi alınamadı. 
İdari konularda genel yaklaşım fazla 
sorun olmadığı şeklinde idi. Münferit 
olabilecek sorunlar yanı sıra teknik 
konularda uzmanlar olmadığından 
sorunların araştırılıp çözüme 
ulaştırılması için kurum yetkilileri 
tarafından not alındı. Tüm kurumların 
ortak çalışması önerisine her kurum 
olumlu yaklaşsa da SGK’nın geride 
kalmayı tercih ettiği görüldü.

SEKTÖRÜMÜZÜN 
ACI KAYBI 
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YENİ NESİL  
ÇALIŞMA  
MODELİ:
HİBRİT 

ÖZNUR SELÇUK 
IK Danışmanı & Takım Koçu 

11 MART 2020 SANIYORUM 
HEPİMİZİN HAYATINDAKİ EN 
KRİTİK GÜNLERDEN BİRİYDİ. 
“TÜRKİYE’DE İLK COVİD-19 VAKASI 
TESPİT EDİLDİ!” HABERİNİ İLK 
DUYDUĞUMUZ ANDA HAYATIMIZIN 
BU KADAR DEĞİŞEBİLECEĞİNİ KİM 
TAHMİN EDEBİLİRDİ?

Y 
 
aklaşık iki senedir dramatik uçlarda yaşıyoruz hayatı… 
Başlangıçta hızla hayatımıza girip çıkacağını zannettiğimiz 
pandemi bizi bir türlü terk edemedi. Bu durum bizi belirsizlik 

kavramıyla yüzleştirdi ve hem kişisel hem de çalışma hayatımızda bir 
denge arayışına itti. İşte bu noktada birbirine taban tabana zıt iki çalışma 
modelinin ortaklığı olan “Hibrit Çalışma” çözümü ortaya çıktı.
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HİBRİT ÇALIŞMA NEDİR?
TDK sözlüğünde “Hibrit”, Fransızca 
“Hybride” kelimesinden Türkçeye 
geçmiştir ve melez anlamına gelir. 
Teknolojideki kullanımı ise “iki farklı 
güç kaynağının bir arada bulunması” 
şeklindedir. 

Hibrit çalışma modeli, uzaktan çalışma 
ile oldukça fazla karıştırılan bir kavram. 
Uzaktan çalışma modeli, çalışanın 
tüm işleri tamamen ofis dışında 
yürütmesi anlamına gelirken hibrit 
çalışma modelinde, çalışan işverenin 
belirlediği günlerde ofiste çalışır. 
Kalan zamanlarda ise ofis dışında 
dilediği ortamda çalışmakta özgürdür. 
Hibrit çalışma “yarı ev, yarı ofis” 
çalışma sistemi olarak da özetlenebilir. 

Tamamen uzaktan çalışma ve tamamen 
ofiste çalışma düzenleri arasında 
seçim tartışmaları süredursun, 
bazı şirketler pozisyonlara göre 
değişen çalışma modellerini aynı 
anda hayata geçirmeye başladı bile… 
Massachusetts Üniversitesi’nden Prof 
Jon Kabat-Zinn’in dediği gibi “Dalgaları 
durduramazsınız, ama sörf yapmayı 
öğrenebilirsiniz.”

KUYRUĞU DİK TUTMAYA 
ÇALIŞMAK
Peki, çalışanların fiziksel olarak beraber 
olduğu ortamlarda bile aynı hedefe 
doğru koşmalarını sağlamak bu kadar 
zorken, bu sistemde bunu sağlamak 
nasıl mümkün olacak?

İşte bu noktada kelimenin Latince aynı 
anlama gelen hybrida sözcüğünden 
türediğini ve Eski Yunanca 
“ölçüyü aşma, küstahlık, azgınlık” 
sözcüğünden alıntı olduğunu 
da hatırlatalım.  Hibrit sisteme 
geçmeliyiz, çağa ayak uydurmalıyız 
derken yanlış yapmayalım. Her şirket 
her organizasyon bu sisteme uygun 
olmayabilir. Sistemi bir bütün olarak 
düşünmek ve iyileştirmek lazım. 
Boğazınıza kadar battıysanız kuyruğu 
dik tutmaya çalışmayın. 

Sahi, Mesnevi’de geçen kuyruğu 
dik tutma hikayesini bilir misiniz? 
Ormanın birinde sürekli diğer 
hayvanlara musallat olan bir fare 
yaşarmış. Fareden çok çeken hayvanlar 
günün birinde toplanmış ve ondan 
kurtulma görevini ezeli düşmanı 
kediye vermiş. Kedi ve fare arasında 

hızlı bir kovalamaca başlamış. En 
sonunda dümdüz bir ovanın ortasında 
kaçacak yeri kalmayan fare yalnız 
başına otlamakta olan bir inek görmüş. 
Nefes nefese ineğin yanına doğru 
koşmuş ve başlamış onu saklaması 
için yalvarmaya. “Peki, peki. Uzatma 
da geç şöyle arkama” demiş inek. 
Fare arkasına geçince inek pisliğini 
üzerine bırakmış. Fare pisliğin içinde 
kaybolmuş kaybolmasına da, dik 
kuyruğu dışarıda kalmış. Kuyruğu 
gören kedi, tuttuğu gibi fareyi pislikten 
çıkarıp oracıkta yemiş. 

Mevlâna bu hikâyeden üç şey anlamak 
lazım diyor:

Bir: Sana her ‘şey’ atan senin düşmanın 
değildir.

İki: Seni ‘şey’den çıkaran herkes dostun 
değildir.

Üç: Bu kadar ‘şey’in içinde kuyruğu dik 
gezmenin alemi nedir?

CİN ŞİŞEDEN ÇIKTI!
“Hibrit çalışma” belki ideal bir düzen 
sayılabilir, çünkü esneklik ve sosyallik 
dışında bağımsızlık da içeriyor. Çalışan 

açısından bakıldığında, nerede ve ne 
zaman çalışılacağı konusunda kişiye 
daha fazla özgürlük veriyor. Bununla 
birlikte evden çalışmanın iş/yaşam 
dengesine olumsuz etki ettiği sonucunu 
paylaşan araştırmalar da az değil. 

Çalışanın karakterinden, pozisyonun 
gerekliliklerine kadar farklı etmenler 
de bu çalışmaya bakışı şekillendiriyor. 
Yine de bu karma modele hızla adapte 
olacak kişilerin ortak bazı özellikleri 
bulunuyor.  
 
Bunlar: 
Q�Göreve odaklı ve kendi kendini 

motive edenler
Q�Kişisel sorumluluklarının 

farkında ve öz disiplini yüksek 
olanlar

Q�Hem yüz yüze hem de o%ine 
güçlü ilişki kurabilenler

Q�Hızla geri dönüş yapan ve 
inisiyatif kullanabilenler

Q�Teknolojiye yatkın olanlar

Q�Stresi yönetebilen ve psikolojik 
dayanıklılığı güçlü olanlar
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Bu özelliklere sahip olmayan 
çalışanların yoğun hayal kırıklığı ve 
sonrasında da tükenmişlik yaşadığı 
gözlemleniyor ve ne yazık ki bu durum 
performans düşüklüğü, işten çıkma ya 
da çıkarılma ile sonlanabiliyor. Tabii bu 
durumu tetikleyip kontrolü mobinge 
vardıran şirketleri de unutmayalım!

UZAKTAN VEYA HİBRİT  
ÇALIŞMAYA KARAR  
VERDİNİZ, PEKİ 
KURULUŞUNUZ BU 
DEĞİŞİME HAZIR MI?
Diyelim ki sisteminiz, kuruluşunuz bu 
yapıya çok uygun. Hem yeni çalışma 
modelinin şirketlerin verimlilik ve 
kârlılık oranlarını artırdığı sonucuna 
ulaşan birçok araştırma da var. Peki 
nereden başlayacaksınız? 

Herhangi bir uzaktan çalışma ortamına 
geçerken çeşitli teknik / sosyal faktörler 
ve dikkat edilmesi gereken bazı 
noktalar olduğunu bilelim.

Q�Ortak donanım ve yazılım 
araçları edinin. Öncelikle tüm 
çalışanların ulaşılabilir olması, iş 

süreçlerinin aksamadan sürebilmesi 
açısından çok önemlidir. Bu 
yüzden, teknolojiye yatırım yaparak 
kesintisiz iletişimin sağlanması 
gerekir. Çalışanların internetin 
yanı sıra etkili iletişim ve üretken 
olabilmeleri amacıyla ihtiyaç 
duydukları gerekli donanım ve 
yazılım araçlarına da sahip olması 
gerekmektedir. Bunlar, çalışanların 
ekip arkadaşları, paydaşları ve 
müşterileriyle iletişim kurmak ve 
birlikte çalışmak için kullanabileceği 
hem yerel hem de bulut tabanlı bir 
dizi uygulamadır. Bu araçlardan 
en yaygın olarak kullanılan anlık 
mesajlaşma ve video konferans 
uygulamalarıdır.

Q�Arka plandaki önlemleri 
unutmayın. İş verileri internet 
üzerinden aktarıldığı ve çoğunlukla 
çalışanların kişisel cihazları ve kişisel 
ağları üzerinden erişildiği için, 
güvenlik de çok önemli bir husus 
haline gelmektedir.

Q�Çalışma yönergeleri oluşturun. 
Hibrit çalışmada karşılıklı güven ve 
empati oldukça önemlidir. Yönetici 

ve çalışanlar arasındaki karşılıklı 
anlayış ve doğru iletişim, güven 
dolu bir iş ortamının temelidir. 
Planlanmış toplantılar ile ilerleme 
takibi sağlayın ve kişiye sorumluluk 
veren yaklaşımı benimseyin. Bir 
önlem olarak kuruluşlar, çalışanların 
hesap verebilirliğini ve sürekli 
üretkenliği sağlamak amacıyla 
uzaktan çalışmayı yöneten kılavuz 
ilkeler belirlemelidir. Bunlar, çalışma 
saatleri, durum güncellemeleri gibi 
konuları kapsayabilir. 

UZAKTAN ÇALIŞIR 
YAKINDAN İLGİLENİRİZ!
Sadece donanım ve yazılım araçları 
yetmez; tamamen uzaktan veya hibrit 
çalışan bir işyeri ortamına geçmeden 
önce, kuruluşlar iş sürekliliğini 
ve çalışan üretkenliğini sağlamak 
amacıyla bazı sosyal gereksinimleri 
de göz önünde bulundurmalıdır. 
Daha ölçülebilir, takip edilebilir ve 
geribildirim kültürüne odaklı bir yapı 
oluşturmak için de kapsamlı bir hazırlık 
şart. 

Özellikle aşamalı geçişin olduğu bu 
süreçte hem çalışanlarımıza hem 
yöneticilerimize hem de süreçlerimize 
odaklanmamız gerekecek. Bu sayede 
yönetici ve liderlerimiz davranışsal 
iç görü sahibi olurken bir yandan da 
motivasyonları ve bu motivasyonlarının 
davranışları üzerindeki etkilerini fark 
edecekler. Bu noktada kendilerini 
geliştirmeleri adına koçluk yapmak, 
değişim ya da dijitalleşme süreçlerinde 
karşılaştıkları paradokslar karşısında 
bireysel olarak mentorluk desteği almak 
organizasyonlar için kritik olacaktır. 

Organizasyonları geleceğe hazırlamak 
için artık daha yalın, daha hızlı, daha 
esnek ve sorumluluk alan yaklaşımlar 
ön plana çıkıyor. Bu yaklaşım, işleri 
en ince ayrıntısına kadar incelemek 
yerine, işin yarattığı etkiye odaklanarak 
planlama ve ilerleme takibini sağlamak 
demek. Ortak amaç ve değerlerde 
birleşiyor olmak, açık ve şe&af bir 
iletişim, empati, net tanımlanmış 
hede'ere ve anahtar sonuçlara 
odaklanmak, inovasyon, dijitalleşme, 
ekip bağlılığı, fikir birliği oluşturacak 
sistemler inşa etmek önem kazanıyor. 
Çünkü takımlar birlikte çalışır, verimli 
ve güvenli bir şekilde iş üretirlerse, 
uzaktan çalışma ortamı başarılı 
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sayılabilir. 

Bu modelin bütünsel yaklaşımı dört 
eyleme odaklanıyor. Potansiyellimizi bu 
dört başlık içerisinde değerlendirmek, 
güçlü alanlarımızı ve birlikte nasıl 
çalıştığımızı görmek için bir başlangıç 
olacak. 

1. Stratejik düşünme, öğrenme ve 
karmaşık yapıyı yönetme odaklı bir 
AMAÇ

2. Çeşitlilik barındıran, ilişki 
ağları ve iş birlikleri geliştiren, 
bağlılık yaratan, insan odaklı bir 
BİRLEŞTİRME

3. Değişimi yönetebilen, riske 
girebilen, yılmaz ve eylem odaklı bir 
HIZLANMA

4. Etki odaklı, yapıcı değişimi 
destekleyen bir BAŞARI

Şimdi kendinize sorun: 
“Organizasyonumu geleceğe 
taşımak için; neye başlamalıyım, 
neyi bırakmalıyım ve neye devam 
etmeliyim?”

ORMAN METAFORUNU 
HATIRLAYALIM 
Bir ormanın tepe örtüsü kolonlarla 
yükseltilmiş, güneş enerjisi toplayan 
bir çayır gibidir. Fakat toplanan 
enerjinin büyük bir kısmı, görevi bu 

çayırı mümkün olduğunca yukarıda 
tutmak olan kolonlara, yani gövdeye 
harcanır. Buna karşın ağaçlar yere yakın 
olsaydı ve bu sayede gövdeye enerji 
harcamak zorunda kalmasaydı, çok 
düşük seviyede enerji ile yaşayabilirdi. 
Ağaçların yüksekliklerini sınırlamak 
konusunda birbirleriyle anlaştığı bir 
senaryoda her biri daha az enerji 
tüketirdi ve bir bütün olarak orman, 
daha verimli bir yer haline gelirdi. Fakat 
hiçbir ağaç, yükseklik rekabetini göz 
ardı etmeyi göze alamadı.

İşte bu noktada “Rekabet verimlilik 
yaratır.” ifadesi, telkin edilenden farklı 
bir ders vermektedir. Biyolojik rekabet 
kimi zaman ahmakça maliyetlere ve 
toplu yok oluşlara sebep olabilir.

DOĞADAKİ BU REKABETTEN 
NE ÖĞRENEBİLİRİZ?
Davranışçı İktisat konusunda 
çalışmaları ile bilinen Robert H. Frank 
tarafından ortaya konulan “Darwin’in 
Takozu” kavramı, bireysel teşvik 
mekanizmaları ile toplumsal hede'erin 
birbirinden ayrıldığı durumları 
açıklamaktadır. Öncü doğa bilimci 
Charles Darwin’in doğada açıkça teşhis 
ettiği üzere, bireysel kışkırtmalar çoğu 
zaman insanlar için de muhakeme 
ve kararlardaki sistematik sapmalara 
sebep olurlar.

Tam olarak bu noktada, kavram 
bize insan olmanın özünü bir 
kez daha hatırlatıyor. Bireysel 
menfaatler peşinde koşarken verimsiz 
rekabetler geliştirilebileceği gerçeğini 
unutmayalım. Sonuçta 10 bin nesildir 
ekip sağ kalımını uyum ve düzen 
içinde sağlamayı başardık. Şimdiyse 
seçeneklerimiz şunlar; ya mevcut 
yeni düzenin ağaçlar gibi olmasına 
izin vereceğiz ya da daha iyi getiriler 
elde edebilmek için birlikte hareket 
edeceğiz. 

Yani demem o ki; dönüşü olmayan bir 
sürecin başladığı aşikâr! Hayatta kalma 
çabamız da anlaşılabilir bir şey. Ha bir 
de şu kuyruğu dik tutmayı bırakalım!

Kaynaklar:

https://hbrturkiye.com/blog/e-kitap-insan-odakli-
cevik-performans-yonetimi

https://www2.deloitte.com/tr/tr/pages/human-
capital/articles/COVID-19-sonrasi-yeni-calisma-
hayatina-hazir-misiniz.html

https://hbrturkiye.com/sponsorlu-icerik/hibrit-
calisma-ile-hayatlarimiz-radikal-bir-sekilde-
degisiyor

https://kolayik.com/blog/hibrit-calisma-modeli-
nedir-nasil-uygulanir/

http://efilyayinevi.com/wp-content/
uploads/2021/03/DARWIN_EKONOMISI.pdf
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HASTALIKTA VE 
SAĞLIKTA 
HiBRiT DÖNEM
Covid-19 pandemisi 
FØP[CPČP�DKTÃQM�UKUVGOKPK�
FGüKĵVKTFK��7\WP�\COCPFČT�
IGNGEGMVGMK�DKT�W[IWNCOC�
OQFGNK�QNCTCM�MCDWN�GFKNGP�
VGNG�VČR��PGTGFG[UG�DKT�
IGEGFG�IØPEGN�DKT�W[IWNCOC�
OQFW�JCNKPG�IGNFK��
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ağlık sektöründe pilot 
bölgelerde uygulanan tele 
tıp adıyla bilinen ‘Uzaktan 

Sağlık Hizmetleri’nin önemi bu 
dönemde çok daha fazla anlaşıldı ve 
bu alanda gereken yatırımların ve 
iyileştirmelerin yapılması, sistemi 
kullanacak uzman teknik personel ve 
hekim yetiştirmenin gerekliliği, birçok 
ülkenin ilk önceliklerinden birisi oldu. 
Günümüz teknoloji gelişim evrimine 
bakıldığında, zaman, mekân ve 
fiziksel güç isteyen işlerin büyük bir 
kısmını atık cihazlara terk etmeye 
başlandığını söylemek mümkün. 
Hibrit çalışma modeli olarak literature 
giren bu kavram, Covid-19 pandemisi 
sırasında birçok sektörün tercih 
ettiği bir yöntem olarak benimsendi. 
Google, Microsoft, Twitter, Hitachi, 
Apple, Amazon, Chevron, Salesforce, 
Spotify gibi dünyanın dev şirketleri, 
hibrit çalışma modelini benimseyen ilk 
kurumlar olarak örnek teşkil etti. Peki 
sağlığımız bu kadar tehdit altındayken 
ve bu tür salgınlar ile sağlık 
hizmetlerine fiziksel olarak ulaşmanın 
her geçen gün zorlaştığı gerçeği ile yüz 
yüzeyken hibrit çalışma modelinden 
nasıl faydalanacağız?

6$÷/,.�+ù=0(7/(5ù1'(�
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Sağlık hizmetlerinde hibrit, yüz 
yüze sağlık hizmetlerinin tele sağlık 
ile birlikte yapılmasını ifade ediyor. 
Hibrit sağlık hizmetleri, salgın ile 
gündemimize girdi ve hastaneler, 
yüz yüze tedavi uygulamaları ile 
tele sağlık uygulamaları birlikte 
değerlendirilmeye başlandı. 
Nesnelerin interneti denilen kavram 
ile artık var olan birçok eşya akıllandı. 
Giyilebilir teknolojiler, zihin gücünün 
yönetiminde oluşan duyuları beyne 
ileten protezler, titanium kemikler, 
yapay zekâ hekimler ve teknolojinin 
an itibarıyla geldiği son sistem hibrit 
ameliyathanelerde yapılan robotic 
cerrahiler ile sağlık sektöründe 
endüstri 4.0 dan çok daha ileri 
seviyelerde teknoloji kullanılmaya 
başlandı. Teknolojiyi en iyi şekilde 
kullanan sağlık sistemlerinde, 
otomasyonun sunmuş olduğu 
kolaylıklar neticesinde az insan, 
çok iş prensibi ile kısa sürede birçok 
hastanın ve hastalığın iyileşme süreci 
hatasız şekilde gerçekleşebilmektedir. 
Büyük verinin sağlık sisteminde 
ortak üretimi ve kullanımı- örneğin 
PACS (Görüntü Arşivleme Sistemi), 
RIS (Radyoloji Bilgi Sistemi), HIS 
(Sağlık Bilgi Sistemi), CIS (Klinik 
Bilgi Sistemi) GIS (Coğrafik Bilgi 
Sistemi) gibi büyük verinin toplandığı 
havuzlar, hibrit yöntemlerin 
gelişiminin ve verimliliğinin artması 
ile maliyetlerin de oldukça düşmesi 
sağlanabilmektedir. 
Geçen yıl yapılan çok sayıda 
çalışma, özel sigortadan gelen tele 
sağlık taleplerinde buna karşılık 
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gelen bir artışla birlikte tele sağlık 
kullanımının ne ölçüde arttığını 
göstermiştir. Araştırma firması 
Forrester, hastaların 2020’de 1 
milyardan fazla sanal bakım 
ziyareti kaydettiğini tahmin ediyor. 

7h0�7(/(�7,3/$5�7(/(�
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Tele sağlık, sağlıkla ilgili tüm bilgileri 
kapsayan geniş bir terimdir. Tele 
sağlık; sağlıkla ilgili eğitim, teşhis, 
tedavi sağlama ve ayrıca çeşitli sağlık 
sorunları hakkında farkındalık yaratma 
konusunda tele tıptan daha geniş bir 
kavramdır. 
Sağlık sektöründeki uzaktan hizmetin 
adı olan tele tıp teknolojilerinin 
tanımını ise sağlık uzmanları hastalara 
teknolojinin imkanlarını kullanarak 
internet üzerinden geliştirilen 
uygulamalar, giyilebilir teknolojiler 
veya nano robotlar ile ulaşıp, gerekli 
teşhis ve tedaviye yönetebilecekleri 
platformların kullanımı şeklinde 
yapabiliriz. 
Bu sistem sağlık ekibine, elektronik 
sağlık kayıtlarıyla (EHR’ler) 
entegrasyon, sağlayıcıların test 
sonuçlarını daha hızlı karşılaştırmasını, 
hasta geçmişini gözden geçirmesini ve 
sayfalarca kâğıt arasında dolanmadan 
ayrıntılı değerlendirmeler yapmasını 
sağlar. Hem donanımsal hem de 
yazılımsal uygulamaların sıkça 
kullanıldığı bu sistemde; verilerin 
toplanması, ölçeklendirilmesi ve 
korunması da önem arz etmektedir. Tele 
tıp teknolojisinin tüm avantajlarından 
faydalanmadan önce sağlayıcıların, 
kişisel sağlık bilgilerini (PHI) paylaşmak 
için güvenli bir platforma sahip 
olması gerekmektedir. HIPAA (1996 
tarihli Sağlık Sigortası Taşınabilirlik 
ve Sorumluluk Yasası) ve diğer gizlilik 
düzenlemeleri doğrultusunda hassas 
kişisel sağlık bilgilerinin korunması 
gereken sağlık çevrelerinde veri 
güvenliği en önemli unsurdur. Sağlık 
kuruluşları, ağlarında bulunan çok 
sayıda değerli veri sebebiyle siber 
suçluların en büyük hede%erinden 
biridir. Bu durum güçlü ağ güvenliği 
özellikleri ve denetimli erişim hakkı 
yönetimi içeren uçtan uca bir yaklaşım 

gerektirir. Şifreleme gibi veri koruma 
teknolojileri, tele tıp IoT cihazlarının ve 
diğer uç noktaların üzerinden iletilen 
hasta bilgilerinin korunmasına yardımcı 
olabilir. HIPAA uyumlu bir tele sağlık 
stratejisi, verileri bir uç sunucuda 
bulundurmayı ve verilerin buluta 
gönderilmesini içerebilir.
Tele tıp uygulamalarının temel olarak 
3 model üzerinden gerçekleştiği kabul 
edilmektedir:
Q Uzaktan Monitörizasyon 

(Remote Monitoring): Bu modelde 
hastanın gündelik yaşamı içerisinden 
elde edilen tıbbi veriler teknoloji 
yardımıyla monitörize edilir.

Q�Sakla ve İlet (Store and 
Forward): Tıbbi verilerin daha 
sonra incelenmek üzere saklanması 
ve inceleyecek klinisyene 
iletilmesidir. Patoloji ve Radyoloji 
alanındaki çalışmalar genelde bu 
model ile gerçekleşir.

Q�Etkileşimli Gerçek Zamanlı 
Uygulamalar (Interactive Real 
Time Applications): Hasta ve 
klinisyen gerçek zamanlı olarak 
iletişim kurar ve bilgi alışverişinde 
bulunurlar. Bu uygulamalar 
başlangıçta daha çok hastanın bir 
sağlık merkezinde olduğu fakat 
bu merkezde ilgili uzman hekimin 
bulunmadığı durumlarda “in 
site” olarak başlamıştır. İletişim 
teknolojilerinin gelişmesi ve sağlık 
merkezlerine erişim güçlüğü gibi 
durumlar nedeniyle hastanın sağlık 
merkezinde bulunmadığı “o( 
side” tele tıp uygulamaları giderek 
yaygınlık kazanmıştır. Yine erken 
uygulamalarda telefon üzerinden 
hizmet sunumunun (POTS- Plane Old 
Telephone Service) ağırlıklı olmasına 
karşın, teknolojik ilerleme ile 
birlikte günümüzde video konferans 
(görüntülü konuşma) yöntemi 
ağırlıklı olarak kullanılmaktadır. 
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Sağlık sektöründe hibrit çalışma 
asıl cerrahi uygulamalarda kendini 
göstermiştir. Hibrit ameliyathane, 
gelişmiş tıbbi görüntüleme 
sistemleri ve tıbbi cihazların aynı 
anda kullanılabildiği yeni konsept 
ameliyathane odalarını ifade 
etmektedir. İleri teknolojik imkanlara 
sahip hibrit ameliyathanelerde 
gerçekleştirilen DaVinci robotu ile 
son derece karmaşık bir robotik 
teknolojinin ürünü olan robotic cerrahi 
uygulamaları yapılmaktadır. Hibrit 
sistem teknolojisi kullanılmasıyla, 
önceden birkaç kez yapılmak zorunda 

kalınan ameliyatlar tek bir sefere 
indirgenerek, operasyonların çok 
daha kısa sürede gerçekleşmesi 
ve olabilecek komplikasyonların 
önlenmesi konularına çözüm 
olmuştur. Hibrit ameliyathanelerde 
hibrit hemşireler, hibrit hekimler 
ve canlı kanlı hekimlerin kullandığı 
ileri teknolojik cihazlar ile geleneksel 
ameliyatlarda on beş kişinin bulunması 
gereken operasyonlarda artık üç dört 
kişinin bulunması yeterli gelmektedir. 
Tabii buradaki en büyük handikap, 
hibrit ameliyathanelerdeki teknolojik 
ürünleri kullanabilecek nitelikli 
mühendislik vizyonuna sahip sağlık 
ekibinin ve hekimin yeterli sayıda 
olmamasıdır. Hekimlerimizin iyi 
bir tıp eğitiminin yanında, bilişim 
ve teknoloji konularında da ileri 
seviye eğitim almaları, robotik 
cerrahide kullanılan teknolojilere 
hâkim şekilde cerrahi müdahale 
yapmalarının gerek ve yeter koşulu 
sayılır. Cihazın yönetimi ve kullanımı 
ve elde edilecek başarı hekimin 
el becerisiyle birlikte, teknolojiye 
olan yatkınlığı ile doğru orantılıdır. 
Ülkemiz hibrit ameliyathanelere 
sahip olan ülkeler arasında dünyada 
ilk sıralarda yer almaktadır. Yetişmiş 
uzman ekibi ile en ileri seviye 
ameliyatlar çok kısa sürelerde başarı ile 
gerçekleşebilmektedir.
Hibrit ameliyatlar, günümüz 
teknolojisi olan 4G ile erişim hızının 
yetersizliği dolayısıyla ne yazık ki 
yapılamıyor. Ancak gelecek internet 
teknolojisi 5G ile uzaklar yakın olacak 
ve mesafe bağımsız operasyonlar 
yapılabilecek. Bunun ilk örneğini Çin 
Halk Cumhuriyeti’nde gördük. Pekin 
merkezli PLAGH Hastanesi’nde 
bulunan bir hastayı Dr. Ling Zhipei, 
3 bin kilometre uzaklıkta bulunan 
güney Hainan’daki klinikten 
yöneterek, hastanın beynine 
bir nörostimülatör yerleştirildi. 
Ülkemizde bu tür ameliyatları 
yapabilecek yetenekte çok değerli 
hocalarımızın olduğu aşikâr; ülke 
olarak altyapı networkümüzü en ileri 
seviye hıza ulaştırmayı başararak, 
kaliteli bir tanıtım yapıp onları 

desteklersek dünyanın sağlık üssü 
olabilecek düzeydeyiz.
Paylaştıkça her şey çoğalır prensibiyle, 
viral enfeksiyonlar da mücadelede 
kullanılan yöntemler de çoğalıyor. 
Dünya Bankası’nın verilerine göre 
dünya nüfusunun 7 milyar 675 milyona 
ulaştığı günümüzde, sağlığımızı 
tehdit eden etkenlerin her geçen gün 
çoğalması, temiz su sorunu, gıda 
sektöründeki yozlaşma, ekonomik 
koşulların her geçen gün kötüye gidişi 
gibi birçok olumsuz etki insanlığın 
ruh ve beden sağlığını bozmaya 
yetiyor. Sağlık hizmetlerine ulaşımın 
adaletsizliği, devletlerin ve özel 
sigorta şirketlerinin kapsamlarının 
yetersizliği ne yazık ki herkese eşit 
mesafede eşit kalitede ve eşit ölçüde 
tedavinin ulaşımının önünde engeller 
oluşturuyor. 
Tüm bunları göz önüne aldığımızda, 
teknolojinin tüm imkanlarını 
kullanarak, sağlık hizmetlerinin 
ekonomik ve ulaşılabilir olmasına 
fayda sağlayacak her tür oluşumun 
desteklenmesi gerekir. Yapısal 
olarak teknoloji altyapı networkünü 
geliştirip, 5G teknolojisi ile mesafesiz 
sağlık konusunu çözdüğümüzde, 
gelecek nesillere daha güzel bir ülke 
bırakabileceğiz.  
Tele sağlık sistemlerinin,  
giyilebilir cihazların, uzaktan hasta 
takip sistemlerinin her geçen gün daha 
kullanılabilir olması, yüz yüze sağlık 
hizmetinin, tele sağlık uygulamaları 
ile birlikte kullanımını artıracak ve 
hibrit sağlık hizmeti hayatımızda 
daha fazla yer alacaktır. Pandemi 
sonrası hastanelerin normal hizmet 
vermesi ile tele sağlık kullananların 
sayısı düşse de tele sağlık kalıcı olarak 
hayatımızda var olacaktır. Doktorun 
her zaman   hastasını görmesi, fiziksel 
olarak muayene etmesi mutlaka 
gerekecektir. Diğer taraftan tele sağlık 
teknolojileri ile yapılabilecek birçok şey 
vardır. Bu nedenle iki bakım modeli 
birbirini tamamlayıcı özelliklere 
sahiptir. Bundan sonra da sağlık 
hizmetinin yeni şekli hibrit sağlık 
hizmeti olarak devam edecektir.

Kaynak: 
https://www.steto.com/tr/teletıp-nedir
https://healthtechmagazine.net/article/2021/01/what-does-hybrid-telehealth-care-model-look
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ÇALIŞMA 
YAŞAMINDAKİ YENİ 
ZİYARETÇİMİZ: 
TEKNOSTRES
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950’li yıllarda İngiltere’de 
yapılan Tavistock araştırmaları 
bir işi kolaylaştıran teknolojik 

dokunuşların her daim çalışan 
memnuniyetini artırmadığına dair 
kanıtlar sunan önemli araştırmalardan 
biri olarak literatürde yerini aldı. 

II. Dünya Savaşı sonrası, Tavistock 
Kömür Madeni’nde yapılan teknolojik 
değişimin şirket yapısı üzerindeki 
etkilerini araştıran araştırmacılar, 
işleri kolaylaştırması umuduyla 
süreçlere ilişkin bir takım teknolojik 
değişimlere yer vermiş ve sonuç olarak 
eski düzenden tamamen kopmanın 
yaratabileceği etkileri gözlemleme 
fırsatı bulmuştur. İşyerinde yüz yüze 
temas edebilen, yardımlaşan, yetenek 
ve yetkinliklerine bağlı olarak kendi 
aralarında iş bölümü yapabilen çalışan 
gruplarında kazma işlemi makinelere 
devredilmiş, çalışma şekli küçük 
gruplardan bu grupların birleşmesi ile 
koridor sistemine dönüşmüş ve yürüyen 
bant sistemleri ile yükün taşınması ise 
bireylerden bantlara devredilmiştir. 
Araştırmacılar Trist ve Bamforth, hali 
hazırda arkadaşlık bağları ile küçük 
gruplar halinde çalışan, kömürü 
elle kazan, yükü bir yerden bir 
başka yere kendi başlarına taşıyan, 
gerektiğinde aralarında iş bölümü 
yaparak yardımlaşmayı mümkün kılan 
grup yapısı yerine, işleri makinelere 
devreden yeni model getirdiğinde 
mevcut sosyal sistemin bozulduğunu 
gözlemlemişlerdir. Esasen bireylerin 
işlerini kolaylaştıran ve kitle üretim 

teknolojisine hizmet eden bu yeni 
sistem, işçilerin sahip olduğu beceri ve 
yeteneklerin önemini azalttığı, küçük 
grupları parçalayarak arkadaşlık ve 
dayanışma ortamını bozduğu, işçilerin 
çalışma yerlerini değiştirdiği, üretimle 
ilgili karar ve inisiyatifi kaybetmelerine 
neden olduğu ve dolayısıyla daha 
önceki sosyo-teknik sistemi tamamen 
ortadan kaldırdığı için yüksek düzeyde 
memnuniyetsizliğe neden olmuştur. 

Zira çalışma hayatında bireye ne denli 
konfor sağlanırsa sağlansın insan sosyal 
bir varlıktır ve sosyal ihtiyaçlarını da 
diğer faktörler kadar gözetecektir. 
Bahsi geçen teknik değişimler 
devamsızlığın artmasına, eleştirilerin 
çoğalmasına ve yeni düzenlemelerin 
çiğnenmesine kadar çeşitli sonuçlara 
neden olmuş ve araştırmacıları orta 
yolun bulunması arayışına sokarak 
ne teknolojik gerekliliklerin tam 
olarak uygulanabildiği ne de sosyal 
beklentilerin tam olarak karşılanabildiği 
çözüm modellerini gündeme 
getirmiştir.

Bundan yaklaşık 70 yıl önceki bu 
araştırmanın koşulları farklı olsa da bu 
örnek bize günümüz insanının değişime 
ayak uydurma mücadelesini hatırlatıyor 
ve belki de aktörü olarak sıkça 
yaşadığımız çalışma yaşamımızdaki 
benzer sahneleri sunuyor. Zira insanın 
doğası gereği koşullar değişse de 
konular ve olaylar hep aynı kalıyor… 
O dönem makinaların varlığına 
alışamayan insanoğlu, bugün de ileri 
düzey siber sistemlerin varlığı ile aynı 
güçlüğü yaşıyor belki de… 
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Özellikle Covid krizi ile çalışma şekli 
değişen, uzaktan çalışan ya da iş 
yapma şekli ağırlıklı olarak teknolojik 
unsurlara daha fazla bağlanan 
çalışanlar, bugünlerde her zaman 
ulaşılabilir olma zorunluluğundan, 
aşırı iş yükünden ve en çok da 
sosyal bağlarının zayı%aması gibi 
konulardan muzdarip…

Bu muzdaripliğin elbette birçok 
nedeni var; iş-yaşam dengesinin 
bulanıklaşması, sürekli ulaşılabilir 
olma zorunluluğu, aşırı iş yükü, 
mesai sınırlarının ortadan kalkması, 
teknolojik olarak yetersiz hissetme ve 
değişimi yakalama endişesi bunlardan 
sadece birkaçı. Çağımızda çalışma 
yaşamının insan yaşamına sunmuş 
olduğu en büyük psikolojik unsur 
olan stres, işin doğası, çalışma şekli, 
örgütsel dinamikler, şirket yapısı, 
işyerindeki ilişkiler gibi birçok unsura 
bağlı olabildiği gibi teknolojiden de 
büyük oranda payını alıyor.
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Teknostres olarak da 
adlandırdığımız bu yeni çağ 
hastalığının kendisi çok yeni olmasa 
da günümüzde online çalışma 
şekillerinin yaptığı sıçrama ile oldukça 
popüler bir kavram haline geldi. Dr. 
Craig Brod tarafından tanımlanan 

ve “yeni bilgisayar teknolojileriyle 
baş edememenin neden olduğu 
modern bir adaptasyon hastalığı” 
olarak tanımlanan bu stres türü daha 
çok bilgi ve iletişim teknolojilerinin 
daha fazla hayatımıza girmesi ile 
işlerimizin çoğunu bilgisayara bağlı 
olmasından kaynaklı olarak sürekli 
uyarılma durumunu ve teknolojinin 
hayatımızda bir stres unsuru haline 
gelmesi ile kişinin yetememe, işini 
kaybetme korkusu, yaşama adapte 
olamama, içinden çıkamama gibi 
duyguların eşlik ettiği bir psikolojik 
gerilim hali olarak  çağımızın yeni 
sorunlarından biri gibi görünüyor…

Peki nedir teknostres? Hangi 
nedenlerle bu denli gündemde ve 
çağımız insanı için ne düzeyde bir 
tehdit? Teknostresin sebepleri çeşitli 
olsa da kavramı en temel haliyle 
ele aldığımızda beş boyut altında 
incelemek mümkün; 

Q Tekno aşırı yük (techno 
overload): Çalışana karşı aşırı iş 
yükü beklentisini veya aşırı çalışma 
süresini ifade eder. Teknolojik 
değişimlerle birlikte iş yükü 
artan birey, mental, fiziksel ya 
da zamansal olarak aşırı bir yük 
altında hisseder ve bu bir stres 
unsuru haline gelir.

Q�Tekno istila (techno invasion): 
Tekno istila kişinin sürekli 
ulaşılabilir olma durumunu ve 

zorunluluğunu ifade eder. Her 
an ulaşılabilir olunması ve buna 
dair hissedilen zorunluluk kişide 
psikolojik bir baskı unsuru haline 
gelir.

Q�Tekno karmaşıklık (techno 
complexity): Tekno karmaşıklık 
kişinin entegre ve kompleks 
yapıdaki birçok teknolojiyi 
kullanması ve kullanma 
zorunluluğunu, buna ek olarak da 
kullanılan teknolojinin karmaşık 
bir yapıya sahip olmasını ifade 
eder.  Bu durum içine düşen birey 
daha fazla zaman ve efor harcamak 
zorunda kalır bunların her biri bir 
stres unsuru haline gelir. 

Q�Tekno belirsizlik (techno 
uncertainity): Süreklilik arz eden 
teknolojik değişimler çalışanlar 
üzerinde gerilim ve belirsizlik 
hissi oluşturur. Çalışan bahsi 
geçen teknolojik değişimlerin 
sürekliliğine ve hızına karşı bir 
gerilim ve belirsizlik duygusu 
içine girer ki bu da uzun dönemde 
performansını ve tatminini 
düşürecektir.   

Q�Tekno güvensizlik (techno 
insecurity): Çalışanların sürekli 
değişen teknolojik bilişim ve 
iletişim teknolojilerine bağlı olarak 
işlerine karşı güvensizlik duyması 
ve işlerini kaybetme korkusu olarak 
belirtilebilir. 

NİLÜFER KIRAÇLI LEBLEBİCİOĞLU
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Neden bu denli gündemde 
teknostres? Çünkü teknostres, son 
dönem krizleri ile birlikte teknolojiye 
bir kat daha bağımlı hale gelen 
gümünüz beyaz yakalısının verimlilik, 
iş tatmini, çalışan memnuniyeti ve 
performansı ile yakından ilişkilidir. 
Çalışanlarınızın hayatlarına dair 
teknolojik kolaylık sunmak, süreçlerin 
etkin ve verimli olması açısından 
iyi bir fikirdir ancak onlara az 
zamanda çok iş yapmanın konforunu 
sunduğunuzda daha fazla yük altında 
bırakabilir, iş yaşam dengesini 
bulanıklaştırabilir, mesai kavramının 
sınırlarını ortadan kaldırma ihtimali 
ile yüz yüze gelebilirsiniz.   

Elbette iş yaşamına dair birçok stres 
unsurunu ortadan kaldırmamızın 
mümkün olmadığı gibi teknostrese 
dair de belli unsurların hafi%etilmesi 
işin, örgütün ve sektörün 
dinamiklerine bağlıdır.  Bahsi geçen 
stres unsurlarının hafi%etilmesi 

bir çırpıda mümkün olmasa da 
tanımlanması, farkında olunması ve 
ne gibi sonuçlara yol açacağına dair 
bilincin geliştirilmesi uzun dönemde 
avantaj sağlayacaktır.  
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Yeni teknolojilerin insanlık adına 
çeşitli yönlerden bir sürü fayda 
sağlayabileceği elbette inkâr 
edilemez. Bununla birlikte sadece 
örgütsel açıdan değil pazarlama 
açısından da ele alındığında, görünen 
o ki bir kısır döngü içindeyiz. 

İnternetin tamamıyla davranışlarını 
değiştirdiği müşteri kitlesi, artık 
daha farklı tercihlere ve giderek 
yükselen beklentilere sahip. 
Günümüzün internete bağlı 
tüketicileri, içeriğe erişmek için artık 
akıllı telefonlar, bilgisayarlar, hatta 
gözlük ve saatler kullanıyor. Hem 

de hemen her saatte…Bu durum 
pazarlama anlayışlarını da değiştirdi.  
Teknolojik pazarlama da sürekli 
kendini güncelleyen dinamik bir 
yapıda olmak zorunda. Bu durum 
da pazarlama departmanlarının; 
müşteri ile iletişim biçimi ve içeriğini, 
perakendeciliğin organizasyonunu, 
sektörde yaşanacak rekabetin yönünü 
etkilediği farklı cihazlarda ilgi çekici 
kampanyalar sunması ve teknolojiyi 
kullanma konusunda uzmanlaşmasını 
gerektiriyor. Yani sadece kişiler değil, 
kurumlar da stres altında.

Sonuç olarak birbirini tetikleyen bir 
iletişim ve pazarlama anlayışının 
hâkim olduğu yeni dünya düzeniyle 
yüzleşmemiz lazım. Hal böyleyken, bu 
teknolojilerin kullanımı konusunda 
akıllıca davranmak son derece önem 
kazanırken, teknolojilerin asla 
insanlarla olan etkileşimin yerine 
geçebilecek bir şey olmadığının da 
altını çizelim.

DR. BURAK LEBLEBİCİOĞLU
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